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وزیر کار:

اراده دولت 
بر حذف یارانه  نیست

تسهیلات خرد بیش از 
یک ضامن احتیاج ندارد

جهش شاخص بهره وری 
کل عوامل تولید 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

شرایط کاهش 
قیمت خودرو

قیمت خــودرو در ایران به 
یک اتفاق اقتصادی تبدیل 
شده است. به همین علت 
قیمت خودرو بــا حل یک 
مشکل ســاماندهی نخواهد شــد. از سوی دیگر 
موضوع واردات خودرو نیز به یک مساله تاریخی 
تبدیل شــده که در برهه های مختلف شــاهد 
ممنوعیت آن بوده ایم. هر از چند گاهی که بازار با 
مشکلات غیرقابل حل روبرو می شود، ایده واردت 
خودرو به میان می آید و بدون برنامه و بدون واردات 
در حد و اندازه بازار ایران، پرونده آن بسته می شود. 
واردات خودرو باید با برنامه و پیوسته انجام شود. 

اینکه هر از گاهی...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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وزیر ارتباطات: 

با فیبر نوری سرعت ارائه 
خدمات ۸۰ برابر می شود 

واردات خودروهای کارکرده به کاهش قیمت خودرو منجر می شود 

پیش بینی ریزش شدید قیمت خودرو 
صفحه3

صفحه2

رشد ۵۱  درصدی   پرداخت   وام  ازدواج
 بانک   مرکزی   اعلام   کرد:

وزیر ارتباطات در ششمین جلسه شورای راهبری 
دادرسی الکترونیکی که با حضور رئیس قوه قضاییه 
برگزار شد، گفت: در حال حاضر پروژه بزرگ فیبر 
نوری در ۱۵۰ شهر آغاز شده است که با این رخداد، 
سرعت ارائه خدمات الکترونیکی ۸۰ برابر خواهد شد. 
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام 
والمســلمین محســنی اژه ای در ششمین جلسه 
شورای راهبری دادرسی الکترونیکی، ضمن تبیین و 
تشریح ماده ۶۴۹ قانون آیین دادرسی کیفری، اظهار 
کرد: به منظور سیاستگذاری و تدوین راهبرد های 
ملی، برنامه ریزی میان مــدت و بلندمدت و تدوین 
آیین نامه های لازم برای توســعه و ارتقای دادرسی 
الکترونیکی و نظارت بر حسن اجرای آنها، »شورای 
راهبری دادرســی الکترونیکی« با حضور ۲۰ عضو 
که عمدتاً شخصیت های حقوقی هستند، تشکیل 
می شــود. رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: در حوزه 
مقوله های مرتبط با توسعه دادرسی الکترونیک و 
حرکت به سمت قوه قضائیه هوشمند پیشرفت های 
فراوانی داشــتیم، ولی هنوز با نقطه مطلوب فاصله 
داریم و باید در این مسیر تلاش های مضاعفی داشته 
باشــیم. رئیس عدلیه بیان داشــت: باید به میزان 
اهمیتی که مقوله هوشمندسازی فرایند های قضایی 
و توسعه دادرسی الکترونیک دارد، برای آن، تخصیص 
اعتبار و بودجه صورت گیرد و به فراخور اهمیت بالای 
موضوع، آموزش های لازم در این حوزه به مدیران و 
مردم ارائه گردد و نیاز های نیرو های فنی و تخصصی 
این حوزه مرتفع شود. وی تاکید کرد: باید نسبت به 
پرداخت دستمزد های متناسب به نیرو های فنی و 
متخصص در حوزه هوشمندســازی و الکترونیکی 
کردن فرایند ها، اهتمام صورت گیرد چرا که اگر به 
این موضوع توجه نشود این نیرو های نخبه توسط 
کشور های همسایه و غیرهمسایه جذب میشوند؛ 

این مقوله، خارج از عدالت...

اجتماعی

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران آخرین تعداد سوله ها و پایگاه های مدیریت 
بحران در تهران را اعلام کرد و از برنامه ریزی برای 
ســاخت پنج پایگاه جدید خبرداد. علی نصیری 
درباره تعداد پایگاه ها و سوله های مدیریت بحران 
در شهر تهران گفت: در حال حاضر تقریبا می توان 
گفت که در هر محله تهران یک پایگاه مدیریت 
بحران ایجاد شده اســت. تعدادی از محلات نیز 
باقی مانده که برنامه ریــزی و اقدامات لازم برای 

ساخت آنها در دستورکار قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه در حال حاضــر ۱۰۴ پایگاه و 
سوله مدیریت بحران در شهر تهران فعال است، 
گفت: روز شنبه و در مراسمی با حضور شهردار 
تهران سه پایگاه جدید پشتیبانی مدیریت بحران 
نیز افتتاح شده و به بهره برداری خواهد رسید که 
با احتساب این سه پایگاه، باید گفت که در حال 
حاضر مجموع پایگاه های مدیریت بحران در شهر 
تهران ۱۰۷ پایگاه است. به گفته رئیس سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران این سه 
پایگاه جدید در  ناحیه ۹ منطقه ۱ در محله اراج،   
ناحیه ۶ منطقه ۱۵ در محله مســعودیه و ناحیه 

۱ منطقه ۲۲ در شهرک چشمه واقع شده است.
وی درباره امکانات ســه پایگاه جدید مدیریت 
بحران در شــهر تهران نیزاظهارکرد: هر پایگاه 
با ســطح اشــغال ۹۰۰ متر مربع و با زیربنایی 

حدود ۱۲۵۰ متر مربع فضای مســقف احداث 
شده است که اجزای تشــکیل دهنده پایگاه ها 
شامل قسمت اداری، اتاق کنترل و بی سیم، سالن 
فرماندهی منطقه یا ناحیه، قســمت پشتیبانی 
شامل انبارهای تخصصی و انبار اصلی تجهیزات 
و اقلام اضطراری است. نصیری افزود: همچنین 
در فضاهای پیرامونی این پایگاه ها مخزن ۱۵ هزار 
لیتری سوخت اضطراری و مخزن ۱۷ هزار لیتری 

آب اضطراری نیز پیش بینی شده است.
رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران 
شــهرتهران از برنامه ریزی برای ســاخت پنج 
پایگاه مدیریت بحران جدید نیز خبر داد و گفت: 
اقدامات برای ساخت این پایگاه ها در سال جاری 
با جانمایی و پیش بینی زمین انجام شده و مراحل 

عملیات احداث آنها آغاز خواهد شد.
وی با اشــاره به لرزه خیزی بالای شهر تهران و 
همچنین تراکم زیــاد جمعیت و بافت نامطلوب 
شــهری در بســیاری از مناطق پایتخت، گفت: 
در صورت وقوع بحران های طبیعی بزرگ نظیر 
زلزله، کارهای امدادرسانی و کمک به بازماندگان 
حادثه بسیار دشوار خواهد بود. بر این اساس ایجاد 
پایگاه های پشتیبانی و مدیریت بحران با هدف 
مهیا کردن بستر عملیاتی و تاکتیکی مناسب در 
ســطح مناطق برای تحقق اقدامات پیشگیری، 

آمادگی و مقابله امری لازم و ضروری است.  

رئیس پلیس آگاهی فراجا با اشــاره به اینکه اولویت 
پلیس آگاهی کشف سریع جرایم و احقاق حقوق مال 
باختگان است، گفت: ۱۲ هزار تماس مردم در حوزه 

پلیس آگاهی ثبت شده است.
سردار محمد قنبری، رئیس پلیس آگاهی فراجا در 
مرکز نظارت همگانی ۱۹۷ به همراه معاونین و رؤسای 
ادارات پلیس، با حضــور در دفتر نظارت همگانی، از 
نزدیک مشکلات و مسائل مربوط به حوزه عملیاتی 
پلیس آگاهی را پیگیری کردند که وی در حاشیه این 
جلسه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس با 
اشاره به اینکه از ابتدای سال تاکنون بیش از ۱۲ هزار 
تماس از طریق سامانه ۱۹۷ به این پلیس ارسال شده 
است، اظهار داشت: بیش از ۵۰ درصد از این تماس ها 

مربوط به تقدیر و تشــکر از عملکــرد کارآگاهان و 
کارشناسان پلیس آگاهی بوده و حدود ۲ درصد از آن 

مربوط به انتقادات بوده است.
رئیس پلیس آگاهی فراجا توجه جدی به مطالبات 
مردمی در کشف جرایم و احقاق حقوق مال باختگان 
را مهمترین اولویت پلیس عنوان کرد و افزود: توجه 
پلیس به دغدغه جامعه در وقوع جرایم به خصوص 
جرم سرقت از جمله راهبردهای اساسی و عملیاتی 

است.
وی گفت: امید است با ارتقا توان عملیاتی و هوشیاری و 
آگاهی شهروندان در خودمراقبتی و ارتقا ایمنی فضای 
شهری و خانگی بتوانیم به دستاوردهای مطلوبی در 

کاهش وقوع جرایم دست یابیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: هنوز نظرسنجی 
کامل و دقیقی درباره کتابخوانی نداریم، اما بر اساس 
آخرین بررسی ها نشان می دهد که سرانه 33 دقیقه 
مطالعه غیردرسی و مذهبی اســت. محمدمهدی 
اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مراسم 
افتتاحیه کتابخانه عمومی سردار سپهبد شهید قاسم 
سلیمانی در شهر جدید سهند )بزرگترین کتابخانه 
استاندارد آذربایجان شرقی( گفت: از ابتدای شروع 
به کار ، مجموعه ها و کتابخانه هــای جدیدی را با 
رویکردهــای متفاوت افتتاح مــی کنیم، به همین 
دلیل است که برخی از این کتابخانه ها ده ها خدمات 
فرهنگی غیر از مطالعه دارنــد. وی با تاکید بر اینکه 
کتابداری کار مقدسی است و کارمندان عادی نیستند، 

گفت: نگاه مــا با نیازهای جامعــه تطبیق می یابد، 
بنابراین بخش کودک و نوجوان در اولویت اســت و 
بیشتر مجموعه های نوساز برای پاسخگویی به این 
نیاز است. وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی به بازدید 
مقام معظم رهبری از نمایشــگاه کتاب اشاره کرد و 
گفت: ایشان بیش از سه ساعت در این نمایشگاه وقت 
گذاشتند و ســوالات زیادی را مطرح کردند و رفتار 
فرهنگی را به ما مسئولان فرهنگی آموزش دادند. وی 
اضافه کرد: بزرگوارانی که به مقوله فرهنگی اهمیت می 
دهند بر تمرکز بر کودکان و نوجوانان تاکید داشتند. 
اســماعیلی گفت: در نهاد کتابخانه به دنبال توسعه 
خدمات و هدف قرار دادن مخاطبان کودک و نوجوان 

و تسهیل دسترسی هستیم.

مدیرکل حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های 
تاریخی گفت: با مصوبه شورای پول و اعتبار، تسهیلات 

بانکی برای مرمت بناهای تاریخی ابلاغ شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت میراث فرهنگی ، فاطمه داوری، مدیرکل حفظ 
و احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با حضور 
در برنامه تلویزیونی گفت: با پیگیری های انجام شده 
از سوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی و همکاری وزارت راه و شهرسازی، برای اولین 
بار در کشور، با مصوبه شورای پول و اعتبار، تسهیلات 
بانکی برای حفظ، مرمت و مقاوم سازی بناهای تاریخی 

تصویب و ابلاغ شد.
وی توضیح داد: برای ایجاد زیرساخت های مناسب 
و ماندگار برای حمایت از مردم بــه عنوان مالکان و 
بهره برداران بناهای تاریخی، تســهیلات تا ســقف 
3۶۰ میلیون تومان برای تهران، 3۲۰ میلیون تومان 
برای شــهرهای بزرگ و ۲۰۰ میلیــون تومان برای 
روستاها در نظر گرفته شده و این دستورالعمل به همه 

بانک های کشور ابلاغ شده است. داوری افزود: علاوه 
بر این تسهیلات، پیش بینی شــده است وام ودیعه 
مسکن برای دوره مرمت و مقام سازی تا سقف ۱۰۰ 
میلیون تومان به این واحدها تعلق گیرد. همچنین 
به زودی با همکاری ســایر دستگاه ها، دستورالعمل 
اجرایی تخصیص این وام ها که بازپرداخت ۵ ســاله 
دارند، برای بهره مندی حداکثری مردم در بافت های 
تاریخی تعیین می شود. مدیرکل حفظ و احیای بناها، 
بافت ها و محوطه های تاریخی خاطرنشان کرد: وزارت 
میراث فرهنگی به دنبال توسعه و ترویج مرمت و احیا 
در بافت های تاریخی کشور به جای تخریب و نوسازی 
است. نوسازی، مقصد مطلوب ما نیست بلکه آنچه را در 
بافت های تاریخی داریم، به صورت حداکثری حمایت 
و محافظت می کنیم و مرمت و مقاوم سازی هم توسط 
خود مردم انجام می گیــرد. وی در پایان گفت: پهنه 
بافت های فرسوده شناسایی شده شهری، حدود ۷۲ 
هزار هکتار است. در این محدوده، ۱۹۱ بافت تاریخی 
شهری داریم که پهنه ای حدود 3۴ هزار هکتاری را 

شامل می شود.

در اولین روز هفته قــوه قضاییه رئیس قوه قضائیه و 
مسئولان عالی قضایی با آرمان های امام راحل )ره( 
تجدید میثاق کردند. حجت الاســلام والمسلمین 
محسنی اژه ای و مسئولان عالی دستگاه قضا همزمان 
با نخستین روز از هفته قوه قضاییه با حضور در حرم 
مطهر امام خمینی )ره( با آرمان های بنیانگذار کبیر 

انقلاب اسلامی تجدید میثاق کردند. 
رئیس قوه قضاییه و مسئولان عالی قضایی با قرائت 
فاتحه یاد و خاطره امام راحل )ره( را گرامی داشتند.  
محسنی اژه ای در ادامه طی ســخنانی اظهار کرد: 
در جوار مضجــع مطهر امام راحــل عهد می بندیم 
که در مسیر نیل به اهداف مقدس ایشان و شهدای 
گرانقدر انقلاب، ثابت قدم باشیم.  رئیس قوه قضاییه 
با گرامیداشت یاد وخاطره شهید آیت الله بهشتی و 
یاران صدیق ایشان و انقلاب گفت: به فرمایش مقام 
معظم رهبری، هم حیات و هم شهادت شهید بهشتی 

مظلومانه بود. 
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره بــه منظومه فکری 
امام راحل و رویکرد ایشــان در قبــال مردم گفت: 
امام عظیم الشــأن ما برای کرامــت و وحدت مردم 
ارزش بالایی قائل بودند و هیچ گاه نمی فرمودند که 
فلان کس یا گروه نباشد، فقط تاکید داشتند که شاه 
و مستکبرین، نباشند؛ امام بزرگوار ما حتی در قبال 
آن هایی که در اوایل انقلاب، نگاه و رویکرد همدلانه 
نداشتند نیز تاکیدشان این بود که وحدت با آن ها و 
جذب شان در دستور کار قرار بگیرد؛ بالاتر از این ها، 
حتی امام فرمودند آن هایی که اسلحه به دست گرفتند 
نیز اگر سلاح خود را کنار بگذارند، برای گفتگو پذیرفته 
می شوند.  رئیس عدلیه با اشاره به اهتمام و توجه امام 
راحل به افکار و رای مردم گفت: امام عظیم الشان ما 
می فرمودند که فلان کس را در فلان مسئولیت قبول 
نداشــته و به او رای نداده، اما به به رای مردم احترام 
گذاشــته و او را تنفیذ کرده است؛ امام بزرگوار ما که 
در برابر مستکبرین، لحظه ای ترس و تردید به خود 
راه نداد، در مقابل مردم نه فقط در لفظ بلکه در عمل، 

مهربان و عطوف و متواضع بودند.
محسنی اژه ای در ادامه به اهتمام و توجه امام راحل 
به مردم و طبقات زحمتکش و مســتضعف اشــاره 
کرد و گفت: امام عظیم الشان ما برای مردم و طبقات 
زحمتکش و برای خانواده های شــهدا و ایثارگران و 
مدافعان ارزش های اسلامی، احترام فوق العاده ویژه ای 
قائل بودند. رئیس قوه قضاییه با اشاره به تاکیدات و 
تصریحات امام راحل در خصوص ولایت فقیه و ولی 
فقیه، گفت: امروز شخصیت والامقامی همچون مقام 
معظم رهبری که خلف صالح امام راحل هستند، عمود 
خیمه انقلاب می باشند و همه دلدادگان اسلام ناب 
در اقصی نقاط دنیا، به ایشان دل بسته اند و به ایشان 
امیدوارند و با وجود ایشان احساس قدرت می کنند و 

به همین جهت در مقابل دشمنان می ایستند.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه امروز بهترین خدمت 

به امام و اسلام و رهبری، خدمت به مردم است، گفت: 
امروز اگر مردم از ما صداقت و تدبیر و کاردانی ببینند، 
امیدوار می شوند و قدم ها و اقدامات مجاهدانه و مجدانه 
ما در راستای حل مشکلات مردم، ناامیدی دشمن را به 
همراه خواهد داشت؛ باید همه با هم در هر سه قوه دست 
به دست هم دهیم تا گرفتاری های مردم را رفع کنیم. 
رئیس عدلیه با اشاره به خواسته ها و توقعات به حق مردم 
از مسئولان گفت: امروز مردم از ما این توقع به حق را 
دارند که رفتارهای غیرتبعیض آمیز داشته باشیم و هر 
کس تظلم خواهی کرد به تظلم خواهی او بر اساس عدل 
و قانون رسیدگی کنیم و توجه نداشته باشیم که فرد 
مراجعه کننده از کدام جناح است و چه عقیده و سلیقه 
و نظری دارد؛ ما باید ملجأ و مأوای هر فردی باشیم که 
تظلم خواه اســت؛ ما حق نداریم بگوییم که فلان فرد 

تظلم خواه با ما اختلاف نظر دارد. 
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: مردم از ما توقع دارند که به 
سرعت به امور آن ها رسیدگی کنیم و مواجهه کریمانه 
و محترمانه ای با مراجعه کنندگان داشته باشیم؛ مردم 
و مراجعه کنندگان به مراجع قضایی این توقع را دارند 
که اوقات رسیدگی برای آن ها به گونه ای تنظیم شود 
که معطلی و تاخیر و پشت در ایستادن برای آن ها ایجاد 
نشود.  حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: 
ما در دســتگاه قضایی باید شخصیت و کرامت همه 
مراجعه کنندگان حتی متهمان و خانواده های آن ها را 
حفظ کنیم. رئیس عدلیه در پایان خطاب به مسئولان 
قضایی گفت: خودســازی و تهذیب را بیش از پیش 
مورد اهتمام قرار دهید و بدانیم امام راحل که در مقابل 
مستکبران ایستاد به سبب این بود که خودساخته و 

مهذب بود و هواهای نفسانی را در خود کشته بود.
پیش از سخنان رئیس دستگاه قضا، حجت الاسلام 
والمسلمین سیدحسن خمینی تولیت حرم مطهر 
امام راحل، اظهار کرد: یکی از ویژگی های اولیاء خدا 
این است که در میان دوستان امیدآفرینی و در میان 
دشمنان ایجاد یأس می کنند و امام خمینی )ره( یکی 
از همین اولیاء خدا بودند که با خودشان امید آوردند 
و این امید، حرکت آفرین و شرط بقای یک ملت شد. 

وی یأس را نقطه پایان دشــمنیِ دشمنان دانست و 
گفت: برخی از کارها و اقداماتی را که امروز از سوی 
تعدادی از کشورهای اروپایی می بینیم حاصل یأس 
و ناامیدی آن ها از براندازی در ماه های گذشته است. 

حجت الاسلام والمســلمین خمینی ضمن تشکر از 
رئیس دستگاه قضا به ســبب تدبیر و پیشنهاد عفو 
معیاری به رهبر معظم انقلاب در دهه مبارک فجر سال 
گذشته، گفت: این اقدام برای دوستان بسیار امیدآفرین 
بود و برای دشمنان یأس بســیار زیادی را ایجاد کرد. 
برخی تلاش کردند که آثار قابل توجه عفو سال گذشته 
را نادیده بگیرند یا آن را بپوشانند، اما کسانی که از بیرون 
ناظر بودند متوجه شدند که این اقدام دستگاه قضا تا چه 
اندازه دشمنان که می خواستند ایران را به صورت چند 

پاره ببینند، مأیوس کرد. 

رئیس سازمان نوسازی، توسعه وتجهیز مدارس گفت: 
تعهدات خیرین مدرسه ساز در دوسال فعالیت دولت 
سیزدهم رشد۲۰۰ درصدی داشته است. حمیدرضا 
خان محمدی با بیان اینکه همایش ملی تکریم خیرین 
مدرسه ساز کشور ۱۹ تیرماه امسال برگزار می شود، 
اظهار کرد: خیرین مدرسه ســاز یکی از پدیده های 
کم بدیل امیدآفرین در سطح کشــور هستند. وی 
افزود: این همایش ملی در راستای تکریم خیرین نیک 
اندیشی که در دو سال اخیر در حوزه مدرسه سازی 

مشارکت داشته اند، برگزار می شود.
خان محمدی مدرسه ســازی خیرین را نشانه ای از 
اهمیت نظام تعلیم و تربیت در بین مردم عنوان کرد 
و گفت: تعهد ۷۶۰۰ میلیارد تومانی خیرین محترم 
در دوسال نخست فعالیت دولت سیزدهم رشد بالغ 
بر ۲۰۰ درصد را نشــان می دهد، این مهم در حالی 
محقق شد که کشور شاهد هجمه گسترده دشمنان در 
مسیر ایجاد یاس و ناامیدی در بین مردم بود. مشارکت 
قابل توجه مردم در مدرسه ســازی تلاش دشمنان 
را خنثی کرد و مدرسه ســازی را به جلوه درخشانی 
از امید آفرینی در ســطح جامعه مبدل نمود. معاون 
وزیر آموزش و پرورش در ادامه بیان کرد: مشــارکت 
خیرین در بیش از ۱۷ هــزار کلاس درس در دولت 
سیزدهم، گواهی بر جایگاه بالای خیرین به عنوان یکی 

از پدیده های امید آفرین در کشور می باشد که با ایمان 
و اعتقاد راسخ خود به موضوع مهم مدرسه سازی، در 
کمک به نظام تعلیم و تربیت پیشگام هستند. نمایش 
توانمندی ها و قابلیت های جامعه خیرین مدرســه 
ساز کشور با ســاخت یک کلاس درس از دو کلاس 
درس، نشان می دهد این جامعه محترم از اصیل ترین 
سازمان های مردمی در کشور می باشند. رئیس سازمان 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس با اشاره به رویکرد 
مردمی دولت سیزدهم، مدرسه سازی را بهترین عرصه 
جهت تحقق شعار مردمی سازی معرفی کرد و تصریح 
کرد: خیرین مدرسه ساز انسان های شایسته ای هستند 
که لطف خدا شامل حال آنها شده و وارد عرصه ای شدند 
که تأمین کننده بستر وکالبد تعلیم و تربیت فرزندان 
عزیز ایران است، لذا به جهت اهمیت قدردانی از این 
انسان های شایسته و جایگاه مشارکت های مردمی در 
اداره امور کشور این همایش با شعار محوری »مدرسه 
سازی تجلی مردمی سازی« برگزار خواهد شد. خان 
محمدی در پایان با بیان اینکه خیرین انســان های 
بزرگی هستند که با اندیشه ای پاک به جامعه و تعالی 
آن فکر می کنند، افزود: تجلیل و تکریم خیرین مدرسه 
ســاز همواره باید به عنوان یک وظیفه مورد اهتمام 
قرارگیرد تا الگوی حضور مردم در عرصه مدرسه سازی 

به نسل های آینده معرفی و منعکس شود.

مردم توقع دارند که رفتارهای غیرتبعیض آمیز داشته باشیمافزایش پایگاه های مدیریت بحران پایتخت

رشد 2۰۰ درصدی کمک خیرین مدرسه ساز در دولت سیزدهم

سياسیفرهنگی 

12 هزار تماس مردم در حوزه پلیس آگاهی

وزیر ارشاد:   سرانه مطالعه 33 دقیقه است

حل مشکل مرمت بافت های تاریخی با اعطای وام
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تســهیلات خرد بیش از یک 
ضامن احتیاج ندارد

رئیس بانک مرکزی گفت: تســهیلات خرد 
بیش از یک ضامن احتیاج نــدارد و بانک ها 
حق ندارند بیــش از یک ضامــن از دریافت 
کنندگان وام بگیرنــد. فرزین گفت: بانک ها 
به شکل های مختلف تســهیلات می دهند 
و یکی از مشــکلاتی که در چند سال گذشته 
 با آن مواجــه هســتیم تســهیلات خرد و 

خانگی است. 
تســهیلات خرد در تولیــد و اشــتغالزایی 
همچنین محرومیت زدایی بسیار موثر است 
.رئیس کل بانک  مرکزی ادامــه داد: برنامه 
های بســیار گســترده ای برای تســهیلات 
خرد داریم چراکه بخش عمده ای از مســائل 
شرکت های کوچک و متوســط ، کارگاه ها 
 و مشــاغل خانگــی  از طریق  تســهیلات 

خرد حل می شود .
او می گوید: بســیاری از شرکت ها و مشاغل 
خانگی با تســهیلات کمتــر از ۱۰۰ میلیون 
تومان اقدام به توسعه کسب وکار و صادرات 
محصولات خــود می کننــد و ایــن اقدام 
حاکی از آن اســت که پول های بانک ها در 
با برکت ترین جای خود قرار گرفته اســت. 
فرزین گفت: طبــق برنامه ریــزی که انجام 
داده ایم پرداخت تســهیلات را گســترش 
 می دهیــم و برنامه های توســعه ای در این 

بخش داریم.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: با اســتفاده از 
روش هایی که داریم ســعی می کنیم  بخش 
بیشــتری را از منابع بانک هــا را به پرداخت 
تسهیلات به کسب وکارها و تسهیلات خرد 
اختصاص دهیــم.  او ادامه داد: تســهیلات 
خرد بیش از یک ضامن احتیــاج ندارد و دو 
هفته پیش اعلام کردند کــه برخی از بانک 
ها بیش از ۲یا ۳ ضامن از متقاضیان دریافت 
می کننــد بنابراین ما بــا قاطعیت اعلام می 
 کنیم کــه هیچ بانکــی حق نــدارد بیش از 

یک ضامن بگیرد.
فرزین می گوید: ممکن اســت برخی از بانک 
در مسائل اعتبار سنجی دچار مشکل شود اما 
بانک ها نباید بیش از یک ضامن دریافت کنند 
و اگر بتوانیم موسســات تضمینی را توسعه 
دهیم و یک موسســه تضمیــن  ایجاد کنیم 
که کار وثیقه را انجام دهنــد دیگر نیازی به  

ضامن نیست .

واحد های تولیدی مستقر در مناطق 
آزاد ارز نیمایی دریافت می کنند

دبیرخانــه شــورایعالی مناطــق آزاد اعلام 
کــرد: با بخشــنامه اخیــر بانــک مرکزی، 
واحد هــای تولیــدی مســتقر در مناطــق 
نیمایــی  ارز  اقتصــادی  ویــژه  و   آزاد 

دریافت می کنند. 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد با اشاره 
به بخشنامه ۲9 خردادماه امسال اعلام کرد: 
بر اساس بخشــنامه مذکور اصلاحیه قسمت 
)هـ( بخشــنامه شــماره 4۱۲۱6 /۰۲ مورخ 
۱4۰۲/۲/۲7 و بندهای ذیل بند ۱۲ از قسمت 
کلیات بخش یادشــده جهــت جایگزینی با 
 صفحات متناظر قبلــی )صفحات ۲ـ۳ـ۳5( 

ایفاد می گردد.
در شرح اصلاحیه قسمت )هـ ( آمده است که:

۱-  واردات کالا و کالا ـ خدمــت از خــارج 
از کشــور به مناطق آزاد تجــاری ـ صنعتی 
و مناطــق ویــژه اقتصــادی با انجــام ثبت 
ســفارش یــا ثبــت آمــاری )در صــورت 
ایجــاد بســتر لازم از طریق ســامانه جامع 
تجارت( صرفا حســب مجوز صادره توســط 
شــورایعالی مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی و 
 رعایت ســایر قوانین و مقــررات امکان پذیر

 است.
۲-  تامیــن ارز بــه منظــور واردات کالا و 
کالا ـ خدمــت از خارج از کشــور به مناطق 
آزاد تجــاری ـ صنعتــی و ویــژه اقتصادی، 
توســط واحدهــای تولیــدی مســتقر در 
مناطــق مذکــور، از محــل ارزهــای در 
 دســترس به اســتثنای منابع بانک مرکزی 

امکانپذیر است.
۳- تامیــن ارز به منظــور واردات کالا و کالا 
ـ خدمت از خارج از کشــور بــه مناطق آزاد 
تجــاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی، توســط 
واحدهــای غیر تولیدی از محــل ارزهای در 
دســترس به اســتثنای منابع بانک مرکزی 
 و نظــام یکپارچــه معامــلات ارزی )نیما( 

امکان پذیر است.

خبر

رئیس ســازمان برنامه و 
بودجــه گفت: پنج ســال 
آینــده ســال های مهمی 
پیش روی سازمان برنامه 
اســت و تکلیف داریم رشــد اقتصادی ۸ درصد را 
محقق کنیم. داوود منظور در نشست هم اندیشی 
هیات رییســه ســازمان برنامه و بودجه با روسای 
ســازمان در اســتان ها اظهار کرد: خوشــبختانه 
در ســال ۱4۰۰ شــاهد خروج اقتصاد کشــور از 
رکود بودیم که ســال ۱4۰۱ رشــد اقتصادی به 
 4 درصد رســید و امســال باید آن را به ۸ درصد 

نزدیک کنیم.
وی افزود: پنج ســال آینده که برنامه هفتم توسعه 
اجرا می شود ســال های مهمی پیش روی سازمان 
برنامه و بودجه است و تکلیف داریم رشد اقتصادی 
۸ درصد را محقق کنیم. منظور تصریح کرد: فضای 
بین المللی به نفع کشــور در حال تغییر اســت و 
ان شــاالله این روند را در خدمت پیشــرفت کشور 
می آوریم. رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: 
پیشرفت کشور در همه سطوح به سازمان برنامه و 
بودجه مربوط است. مسائل معیشتی مردم، موضوع 
دارو و درمان، اقتصاد دیجیتال، اقتصاد دریا محور و 

توسعه کریدور برای ما اهمیت دارد.
وی یادآور شد: سهم اقتصاد دریا از تولید ناخالص 
داخلی ۲ درصد اســت که باید به سه برابر این رقم 
برسد. رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
ما رشد و پیشرفت استان ها را کنترل خواهیم کرد 
گفت: هر یک از استانها ناتوان هســتند بدانند ما 

نسبت به این موضوع واکنش نشان می دهیم. منظور 
با اشاره به رشد میانگین ۰.7 درصدی اقتصاد کشور 
در سالهای گذشته خاطرنشان کرد: اگر در گذشته 
رشد پایینی داشــته ایم این گناه به گردن سازمان 
برنامه و زیرمجموعه ســازمان در تمام اســتان ها 
بوده است. وی تاکید کرد: وظیفه ما امیدآفرینی در 
جامعه است و حق نداریم مردم را نگران کنیم. باید 
در گفتار و البته در رفتار در مردم ایجاد امید کنیم. 
به طور مثال مشــکل تامین دارو یا موضوع خرید 
تضمینی گندم قابل حل اســت و باید به مردم این 
پیام را بدهیم که انشــاءالله این مشکلات به زودی 

حل می شود.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه در دهه گذشته 

میانگین رشــد اقتصادی 7دهم درصد بود، گفت: 
وضعیت رشد در ۲ سال گذشــته نشان می دهد از 
رکود اقتصادی خارج شــدیم و رشد اقتصادی در 
دو سال گذشته 4 و 4.5 درصد بوده، البته در سال 
گذشته با احتساب نفت به 5.۱ درصد رسید. امسال 
هم قرار است رشد اقتصاد کشور به ۸ درصد نزدیک 
شود و امسال اولین ســال برنامه هفتم به حساب 

می آید.
منظور اضافه کرد: لایحه برنامه هفتم توسعه را به 
مجلس ارائه کردیم که انتظار می رود تا دو الی سه 
ماه آینده از مجلس بیرون بیاید و تابلوی ما تحقق 
رشد ۸ درصدی در کشور اســت. وی با بیان اینکه 
انتظار رئیس جمهور این است که اقتصاد کشور فعال 

شود، گفت: شورای اقتصادی باید به جایگاه اصلی 
خود برگردد و در حال حاضر جلســات آن مرتب با 

حضور وزرای عضو برگزار می شود.
به گفته رئیس ســازمان برنامــه و بودجه، یکی از 
معاونت های این سازمان حذف شده و به جای آن 
معاونت اقتصادی تشکیل شده که یکی از وظایف آن 
پیگیری شورای اقتصاد است و سازمان برنامه راهبر 
توسعه در کشور هستیم. رئیس سازمان برنامه در 
بخش دیگری از سخنان خود گفت: رؤسای سازمان 
برنامه و بودجه، دبیر شورای برنامه ریزی اقتصادی 
هستند و باید تعامل حداکثری با استانداران داشته 
باشند و اســتانداران باید بتوانند به آنها اتکا کنند. 
وی خطاب به روسای سازمان برنامه استانی، گفت: 
استانداران نباید شما را مانع بدانند بلکه باید شما 
را عقل منفصل خود بدانند و در همه امور به شــما 

مراجعه کنند.
منظور در بخش دیگری از سخنان خود گفت: اگر 
پیش نگری انجام می شــد جلوی خیلی از اتفاقات 
را می توانســتیم بگیریم. رتبه بندی معلمان نباید 
تبدیل به معضل کشور می شد. همان قدر که وزارت 
آموزش و پــرورش در رتبه بنــدی معلمان تقصیر 
داشت، به همان نسبت ما در سازمان برنامه و بودجه 

هم مقصر بودیم.
وی گفت: برخی امور را می توانیم به صورت محرمانه 
هشدار دهیم. مسائلی که روی می دهد، لازم نیست 
به صورت آشکار بیان کنیم، بلکه باید درصدد حل 
آن باشیم و نگوییم که مشــکلات جامعه به ما چه 
ربطی دارد. در حال حاضر اگر در حوزه زیرساخت، 
خدمات، بهداشت و دارو مشکل هست باید بدانیم 
بهداشت مردم اولویت اصلی دولت است. اگر جایی 

کمبود دارو وجود دارد، باید آن را برطرف کنیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

برای تحقق رشد اقتصادی ۸ درصد تکلیف داریم

وزیر کار:
اراده دولت بر حذف یارانه  نیست

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تحت 
هیچ شــرایطی اراده دولت بر حــذف یارانه 
دهک های مشمول یارانه نیست.سید صولت 
مرتضــوی در حاشــیه دیدار با امــام جمعه 
شــهرکرد در جمع خبرنگاران، اظهارداشت:  
مطالبات جمهوری اسلامی ایران که دفاع از 
مظلومیت کارگران فلســطینی بود با طیب 
خاطر و صــدای بلند در اجلاس سراســری 
سازمان بین المللی کار بیان شد که مورد اقبال 
عمومی نیز قرار گرفت و بسیاری از کشور ها نیز 

به این موضوع پرداختند.
وی افزود: در اجــلاس وزرای کار عضو عدم 
تعهد، بــه ابعاد مختلف موضوعــات از جمله 
مواضع جمهوری اســلامی ایران در دفاع از 
کارگر که اساسا جزو آموزه های دینی اسلام 
اســت، ایران به عنوان رئیس منطقه ای اسیا 
و اقیانوسیه انتخاب شد و در این دوره ریاست 
اجلاس اسیایی و اقیانوســیه به عهده ایران 
خواهد بود. وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشــاره به افزایش ۸۰ هــزار تومانی یارانه 
مددجویان دستگاه های حمایتی، بیان کرد: 
یکی از دغدغه های رئیــس جمهور، دغدغه 
سفره مردم است، برای این که به معاش مردم 
توجه ویژه داشته باشیم، باید دهک های کم در 
آمد جامعه را به واسطه یارانه ها حمایت کنیم.

وی افزود: در جمهوری اسلامی ایران، یارانه ها 
به دو شکل مســتقیم و غیرمستقیم است که 
یارانه های غیرمستقیم، فراوان تر است. دولت 
تصمیم گرفته است در گام نخست ۲۰ درصد 
به یارانه دهک های کــم درآمد جامعه کمک 
کند که از طریق کالا و به واســطه سیســتم 

کالابرگ الکترونیکی محقق خواهد شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حمایت 
دهک هــای کم درآمد جامعــه از افراد تحت 
پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی آغاز 
شــد و اکنون به صورت ملی ســه دهک اول 
مشمول این طرح قرار گرفته اند که این افراد 
می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه نقدی، 
اقدام بــه خرید کنند، همچنیــن افرادی که 
موفق به خرید می شــوند، یارانه آن ها منوط 
به خرید ۳۲۰ هزار تومان از یارانه، ۲۰ درصد 
افزایش خواهد داشت.در صورت عدم تمایل 
به استفاده از کالابرگ، یارانه نقدی به حساب 

افراد واریز خواهد شد.
وی با بیان این که در آینده، ممکن است این 
طرح به صورت کمی و کیفی دچار تحول شود 
و افزایشات داشته باشد، بیان کرد: تحت هیچ 
شرایطی اراده دولت بر حذف یارانه دهک های 
مشمول یارانه نیست. وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به اتصال فروشــگاه های 
مختلف در سراســر کشور به ســامانه ملی 
پرداخت یارانه الکترونیکی، گفت: طبق اخرین 
گزارشات بالغ بر 7۰ هزار فروشگاه زنجیره ای و 
فروشگاه های بزرگ و متوسط و کوچک به این 

شبکه متصل شده اند.
مرتضوی در پایان خاطرنشــان کرد: در حال 
حاضر ۱۱ قلم کالا تعریف شده است که چیزی 
که مردم باید از جیب شان پرداخت کنند، بر 
اساس قیمت پایه اردیبهشت ماه ۱4۰۱ است 
و مابه التفــاوت آن از یارانــه نقدی پرداخت 
خواهد شد و این از یارانه نقدی و افزایش یارانه 

کسر خواهد شد.
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مدیر روابط عمومی بانک مرکزی گفت: رشد 5۱ 
درصدی پرداخت  وام ازدواج پس از ابلاغ بســته 

جدید نظارتی- اعتباری بانک مرکزی رقم خورد.
قمری وفا، مدیر روابــط عمومی بانک مرکزی در 
یادداشــتی در فضای مجازی نوشــت: با تاکید و 
دستور رئیس کل بانک مرکزی در راستای تسریع 
و تسهیل اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و ابلاغ بســته نظارتی- اعتباری به شبکه بانکی، 
پرداخت ۲9 هزار میلیارد تومــان وام ازدواج در 
۳ ماهه نخســت امسال ثبت شــد. او افزود: رشد 
5۱ درصدی پرداخت ها پس از ابلاغ بسته جدید 

نظارتی- اعتباری بانک مرکزی رقم خورد.

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی نیــز درباره روند 
اعطای وام ازدواج در بانک ها گفت: از ابتدای ســال 
جاری تا ۳۱ خرداد شــبکه بانکی ۲9 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات ازدواج اعطا کرده است. در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل با رشد ۸ درصدی اعطای 
اعتبارات مواجه شدیم. مهدی ســحابی در برنامه 
تهران بیست خاطرنشان کرد: به بانک ها ابلاغ کردیم 
فقط یک ضامن برای اعطای تسهیلات فرزندآوری 
درخواست کنند و به تخلفات بانک هایی که ضامن 

بیشتری بخواهند رسیدگی خواهد شد.
مدیر اعتبارات بانک مرکزی گفت: ما اعلام کردیم 
که باید ۱5 روز روند اعطای تسهیلات به جوانان 

طول بکشد. شبکه بانکی برای اعطای تسهیلات 
وام ازدواج جدی اســت و تا پایــان خردادماه ۲9 
همت وام ازدواج اعطا شده است. بانک ها اعطای وام 
ازدواج را مسئولیت اجتماعی خودشان می دانند 
و به آن تمکیــن می کنند. شــماره تلفن ۲7۰6 
بانک مرکزی پاســخگوی متقاضیان وام ازدواج 
و رسیدگی به شــکایات آنها است اگر مشکلی در 
زمینه ضمانت داشتند با ما مطرح کنند و شکایت 

کنند.
وی با اشــاره به اینکه بانک مرکزی در این زمینه 
جدی اســت افزود: اعلام کردیم کــه اگر تخلفی 
در بانک ها در این زمینه رخ دهد مدیرعامل بانک 

موظف است که رئیس شعبه را عزل کند. مدیرکل 
اعتبارات بانک مرکزی توضیح داد: ۱۸۰ میلیون 
رقم وام ازدواج اســت و جوانان زیر ۲۳ سال ۲۲۰ 

میلیون وام ازدواج می گیرند.
وی در ادامه بیان کرد: شبکه بانکی این تسهیلات را 
از محل حساب های قرض الحسنه خودش پرداخت 
می کند و ما رشــد منابع حســاب های مردمی را 
نداشتیم. اگر قانون گذار به میزان تورم این رقم را 
افزایش دهد بانک ها به دلیل اینکه با محدودیت 
منابع روبرو هستند و در پرداخت این وام با مشکل 
روبه رو می شوند ولی باز هم به وظایف قانونی خود 

عمل می کنند.

درسال های اخیر بیش از 75 درصد از رشــد اقتصادی از محل 
بهره وری بوده و به طور مشخص در 9 ماهه اول سال ۱4۰۱ از ۳.۸ 
در صد رشد اقتصادی، ۳.4 درصد از محل بهره وری محقق شده 

است که بیشترین رشد با 9.۳ درصد مربوط به گروه نفت است.
دستیابی به رشد اقتصادی از طریق ارتقای بهره وری از مهمترین 
اهداف اقتصادی کشور ها به شمار می آید، زیرا افزایش بهره وری 
به مراتب هزینه های کمتری نسبت به ایجاد زیرساخت های لازم 
برای رشد اقتصادی دارد. با این حال در سال های گذشته، بهره وری 
در ایران مورد توجه نبوده است. همزمان با روی کار آمدن دولت 
سیزدهم، اما اســتفاده از ظرفیت های بهره وری در بخش های 
مختلف اقتصادی در دستور کار قرار گرفت. این اقدام ها سبب شد 
تا در سال ۱4۰۱ بر خلاف بیشتر سال های دهه 9۰، رشد اقتصادی 
مثبت و بالای 4 درصد باشد که این خود نشانه خوبی برای آینده 

اقتصاد ایران است.
رشد اقتصادی ایران نه تنها در آمار های داخلی مانند بانک مرکزی 
و مرکز آمار قابل رصد و شناسایی است که سازمان های بین المللی 
نیز صحت آن را تأیید می کنند. در این زمینــه، بانک جهانی با 
بررسی رشد اقتصادی 7۲ کشور جهان در پاییز پارسال )سه ماه 

چهارم ۲۰۲۲( اعلام کرد که اقتصاد ایران با رشد 4.7 درصدی در 
رده بندی این کشور ها از نظر بیشترین مقدار رشد اقتصادی رتبه 
۱5 را به خود اختصاص داده است. این بانک از رشد 4.7 درصدی 
اقتصاد ایران در پاییز پارسال خبر داده است که رقم قابل توجهی 

در مقایسه با کشور های دیگر است.
آمار بانک جهانی نشان می دهد ایران در سه ماه نخست سال ۲۰۲۲ 
)زمستان سال ۱4۰۰( رشد قابل توجه 5 درصدی را تجربه کرده 
و این رقم در سه ماه دوم )بهار ۱4۰۱( به ۲.5 درصد کاهش یافته 
است، اما در سه ماه سوم )تابســتان ۱4۰۱( روند رشد اقتصادی 
ایران صعودی شده و به ۳.4 درصد و در ۳ ماه چهارم )پاییز ۱4۰۱( 

به 4.7 درصد رسیده است.
رشد 4.7 درصدی اقتصاد ایران در پاییز پارسال در حالی است که 
میانگین رشد اقتصادی کشور های پیشرفته در این دوره تنها ۱.۲ 
درصد بوده است. نکته مهم، اما آن است که در سال های اخیر بیش 
از 75 درصد از رشد اقتصادی از محل بهره وری بوده است و به طور 
مشخص در 9 ماه نخست سال ۱4۰۱ از ۳.۸ در صد رشد اقتصادی، 
۳.4 درصد از محل بهره وری محقق شده است که نشان از سهم 

بیش از ۸۰ درصدی بهره وری در رشد اقتصادی دارد.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد از تهیه 6۰۰ بسته سرمایه گذاری به 
ارزش 6 میلیارد یورو  خبر داد و گفت: هزینه تولید در ایران به شدت 
پایین است. حجت الله عبدالملکی با بیان اینکه فرش قرمز برای 
سرمایه گذاران پهن و از آنها استقبال می کنیم، اظهار کرد: ایران 
باید در زمینه تولید و سرمایه گذاری بیشتر شناسانده شود طوری 
که ظرفیت های بیکران موجود در این کشور به خوبی معرفی و 

شناسایی نشده است.
وی افــزود: هزینــه تولید به شــدت در ایــران پاییــن بوده و 
زیرساخت های تولید بسیار مهم در بستر و دسترسی ایران به بازار 
جهانی بسیار عالی است اما متاسفانه هیچ کدام از این ظرفیت ها 
به خوبی معرفی نشده است. عبدالملکی گفت: هزینه نیروی کار 
در ایران یک پنجم متوسط جهانی، هزینه انرژی، یک دهم، هزینه 
اقامت، یک پنجم و هزینه زمین و مواد اولیه نیز بسیار پایین است.

وی ادامه داد: شبکه زیرساخت های کشور نیز بسیار متنوع، قوی 
و مطلوب است که در 44 سال گذشته زیرساخت های بسیاری 
در کشور ایجاد و در این زمینه پیشرفت های زیادی حاصل شده، 
شبکه لجستیک بســیار قوی داریم طوری که تا دورترین نقاط 

کشور گسترده شده است.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد افزود: دسترسی ایران به بازار جهانی 
نیز بسیار متنوع اســت به طور مثال ۸5 میلیون ایرانی با 5۰۰ 
میلیارد یورو مصرف، فرصت خوبی بــرای فروش محصولات به 
شمار می آیند و از طرف دیگر همسایگی با ۱5 کشور با 6۰۰ میلیون 
جمعیت و هزار میلیارد یورو واردات و همچنین قرار گرفتن ایران 
در حاشیه آب های آزاد ظرفیت های خوبی را ایجاد کرده است که 
کمتر کشوری در دنیا این ویژگی ها را دارد. عبدالملکی یادآور شد: 
چنین شــرایطی در مناطق آزاد نیز حاکم است؛ چرا که در واقع 
مناطق آزاد بهشت سرمایه گذاری در جهان هستند که مشوق 
های قانونی زیادی برای آنها تعریف شده و سودآوری برای سرمایه 

گذاران بیشتر است.
وی همچنین از تهیه 6۰۰ بسته ســرمایه گذاری به ارزش ۳۲۰ 
هزار میلیارد تومان و 6 میلیارد یورو خبــر داد و گفت: آماده ایم 
که این فرصت های ســرمایه گذاری را در اختیار سرمایه گذاران 
قرار دهیــم. وی تاکید کرد: ایران ظرفیت هــای خوبی دارد که 
نیاز به معرفی و در نهایت بهره برداری بهینه دارد که متاســفانه 
 گسست میان آنها موجب شــده از مواهب این ظرفیت ها کمتر 

برخوردار شویم.

همایــش »تامین مالــی طرح هــای اقتصادی و 
سرمایه گذاری استان یزد از بازار سرمایه« در شهر 
یزد با حضور رئیس ســازمان بورس، مدیران عامل 
بورس و فرابورس و سایر مدیران بازار سرمایه برگزار 
شد. محمدعلی شیرازی مدیرعامل فرابورس ایران 
در این همایش ضمن معرفی و تشریح ظرفیت های 
متنوع فرابورس برای سرمایه گذاری و تامین مالی، 
از بنگاه های اقتصادی و سرمایه گذاران استان یزد 

دعوت کرد تا از این پتانسیل ها بهره مند شوند.
شــیرازی با اشاره به اینکه اســتان یزد مزیت های 
اقتصادی زیادی برای کشور دارد، گفت: این استان 
در بخش معدن ظرفیت های بالایی دارد و شــاید 
بتوان اســتان یزد را دومین اســتان معدنی کشور 
دانســت. وی با تاکید بر اینکه یزد به دلیل سبک 
زندگی مردمانش، می تواند ســرمایه گذاران خوبی 
هم برای بازار سرمایه داشته باشد، ابزارهای متنوع 
فرابورس را برای این اســتان معرفی کرد و گفت: 
فرابورس ایران هفت بازار بــا کارکردها و مقررات 

جداگانه دارد.

شیرازی با اشــاره به اینکه در فرابورس برای همه 
سرمایه گذاران از رقم های خرد تا اعداد بزرگ، ابزار 
سرمایه گذاری وجود دارد، گفت: همچنین فرابورس 
ایران برای همه متقاضیان تأمین مالی نیز از ارقام 
کم تا چند هزار میلیارد تومان، امکان تأمین مالی 

فراهم کرده است.
مدیرعامل فرابــورس ایران در ادامه رشــد خوب 
بازار ســرمایه طی ســال های گذشــته از حیث 
حضورسرمایه گذاران و تعداد کدهای فعال را مورد 
توجه قــرار داد و افزود: اما بازار ســرمایه در بحث 
تامین مالی آن طور که باید برای استان های کشور 
شناخته شده نیست و هدف از این سفرهای استانی 
نیز معرفی ابزارهای متنوع بازارســرمایه اســت تا 
بنگاه های اقتصادی در استان ها بتوانند از این ابزارها 

به خوبی استفاده کنند.
شیرازی در ادامه معرفی هفت بازار فعال در فرابورس 
ایران گفت: بازارهای اول و دوم برای شرکت های بالغ 
و بزرگ تعریف شده است. به گفته وی سهام 9 شرکت 
از استان یزد در بازارهای فرابورس معامله می شوند. 

همچنین ۸ شــرکت نیز در صف ورود به فرابورس 
هستند که 4 شرکت پذیرش شدند و 4 شرکت نیز در 

شرف پذیرش هستند.
وی تاکید کرد: در حال حاضر استان یزد 4 شرکت 
پذیرش شــده در فرابورس دارد که بعد از پذیرش، 
ناشران عرضه اولیه را پیگیری نکرده و ادامه فرایند 
برای IPO رها شده اســت. از این ناشــران دعوت 
می کنیم بــا تکمیل مدارک خود، شــرایط را برای 
عرضه اولیه سهام در اسرع وقت فراهم کنند. وی بازار 
توافقی را مختص شرکت های درج شده در سازمان 
بورس که هنوز پذیرش نشده اند، دانست و گفت: بازار 
پایه نیز برای شرکت های اخراجی و بازار سوم برای 
شرکت های سهامی خاص و پذیره نویسی آن هاست.
مدیرعامــل فرابــورس ایران با اشــاره بــه تنوع 
صندوق های سرمایه گذاری در فرابورس ادامه داد: 
صندوق های جسورانه و خصوصی برای شرکت های 
دانش بنیان و استارتاپی تعریف شده اند. همچنین 
صندوق های ســرمایه گذاری املاک و مستغلات، 
صندوق های زمین و ساختمان، صندوق در صندوق 

و ETF های متنوعی شامل مختلط، سهامی و درآمد 
ثابت در فرابورس فعال هستند. وی ابزار دیگری که 
مخاطب تأمین مالی خرد است را سکوهای تأمین 
مالی جمعی یا کرادفاندینگ دانست و گفت: در این 
بســتر فرصت خوبی برای تأمین مالی شرکت های 
دانش بنیان و شرکت های کوچک و متوسط فراهم 
شده است. همچنین انواع صکوک و اوراق درآمد ثابت 

در بازارهای فرابورس مورد معامله قرار می گیرند.
این گزارش حاکی اســت طی روز جاری، اول تیر 
مــاه، همایش تأمیــن مالی طرح هــای اقتصادی 
و ســرمایه گذاری اســتان یزد از بازار ســرمایه با 
حضور هیئتی از ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 
مدیــران بورس تهــران و فرابورس ایران و ســایر 
ارکان در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
اســتان یزد برگزار شــده اســت. از جمله اهداف 
برگزاری ایــن همایش، تأمین مالی شــرکت های 
دانش بنیان، پذیرش شــرکت ها در بازار سرمایه و 
 هم اندیشی مدیران استانی با مدیران بازار سرمایه 

کشور است.

رشد ۵۱ درصدی پرداخت وام ازدواج

75 درصد رشد اقتصادی از محل بهره وری تحقق یافت

جهش شاخص بهره وری کل عوامل تولید 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد خبر داد

تهیه بسته ۶ میلیارد یورویی سرمایه گذاری در مناطق آزاد

ظرفیت های فرابورس برای تامین مالی صنایع 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر با اشــاره به 
عملیاتی شــدن فرایند احداث ۵۸۲۵ مگاوات نیروگاه خود تامین 
صنایع معدنی، از ســاخت و بهره برداری از ۳۶۶ مــگاوات نیروگاه 
خودتامین طی سال گذشته خبر داد که با به مدار آمدن ۶۱۴ مگاوات 
نیروگاه جدید تا دو ماه آینده، این ظرفیت به حدود ۱۰۰۰ مگاوات 

افزایش می یابد.
ســیدزمان حســینی با بیان اینکه ناترازی عرضــه و تقاضای برق 
در کشــور طی دوران اوج بار حدود ۱۲ هزار مگاوات اســت، اظهار 
کرد: حــل این ناترازی بــا ابتکار دولت ســیزدهم و وزیــر نیرو به 
امضای تفاهم نامــه بین وزارت نیــرو و وزارت صمــت انجامید و 
مقرر شــد حداقل ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه خود تامین شــامل 
۹۰۰۰ مــگاوات نیروگاه حرارتــی و ۱۰۰۰ مــگاوات تجدیدپذیر 
 از ســوی صنایع معدنی و انرژی بر احداث و تا پایــان کار دولت به 

بهره برداری برسد.
وی تصریح کــرد: در آبــان ۱۴۰۱ موضوع احــداث نیروگاه های 
خود تامیــن صنایع معدنــی و انرژی بــر در ماده ۴ قانــون مانع 
زدایی از توســعه صنعت برق به وســیله مجلس شــورای اسلامی 
تصویب و برای اجــرا به دولت ابلاغ شــد و به ایــن ترتیب تفاهم 
 نامه وزارتخانه هــای نیرو و صمت با پشــتوانه قانونــی به مرحله 

اجرا درآمد.
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایــع معدنی توانیر اظهار کرد: 
در پی اســتقبال صنایع از این طرح، هم اکنون ظرفیت پیش بینی 
شــده از ۱۰ هزار مگاوات به ۱۵۴۰۴ مــگاوات افزایش یافته که در 
قالب ۳۶ ســاختگاه پیگیری می شــود و احداث ۵۸۲۶ مگاوات از 

این ظرفیت در اســتان های ســمنان، اصفهان، کرمان، هرمزگان، 
 فــارس، خوزســتان و آذربایجان شــرقی وارد مرحلــه عملیاتی

 شده است.
حســینی افزود: طی یکســال اخیر ۲ واحد حرارتــی خود تامین 
صنایع با مجموع ۳۶۶ مگاوات ظرفیت در ســاختگاه شهید باکری 
سمنان احداث و به شــبکه متصل شــد و عملیات احداث ۵۴۴۰ 
مگاوات نیروگاه باقی مانده نیز در ۷ ســاختگاه شامل فولاد مبارکه 
اصفهان، بلوک ۲و۳ گلگهر سیرجان در کرمان، آلومینیم المهدی در 
هرمزگان، آلومینیم ســالکو در )لامرد( فارس، فولاد چادرملو یزد، 
فولاد خوزستان و شرکت ملی مس در آذربایجان شرقی با حدود ۲۷ 
درصد پیشرفت در حال اجراست. وی افزود: همچنین دو واحد گازی 
پر بازده کلاس F با مجموع ۶۱۴ مگاوات ظرفیت، طی مدت کوتاهی 
در فولاد مبارکه نصب شده که در مرحله راه اندازی قرار دارد و تا ۲ 

ماه آینده هر دو واحد به بهره برداری می رسد.
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر با بیان اینکه 
احداث ۹۵۷۸ مگاوات از ظرفیت باقیمانده نیروگاه های خود تامین 
نیز در ۲۸ ســاختگاه پیگیری می شــود که به طور متوسط با ۷۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی، در مرحله پیشــبرد برای اجرا قرار دارند و 
شــروع عملیات اجرایی این واحدها مستلزم اخذ مجوزهای محیط 
زیســت، گاز، آب و اتصال به شبکه اســت، گفت: مجموع ظرفیت 
پیش بینی شــده نیروگاه های خود تامین صنایع برای پیک امسال 
۱۴۷۸ مگاوات بوده که مقرر شده در ساختگاه های سمنان، اصفهان، 
سیرجان، المهدی و لامرد به بهره برداری برســد و هم اکنون این 
فرایند مطابق برنامه ریزی در حال اجــرا بوده و ۳۶۶ مگاوات آن در 

ساختگاه سمنان وارد شبکه سراسری شده است. به گفته حسینی، 
برق تولیدی نیروگاه های خود تامین علاوه بر حل نیاز برق صنایع می 
تواند به صورت قراردادهای دو جانبه بین نیروگاه و مصرف کنندگان 
مبادله شــود که در مورد اخیر، طی قراردادی از پشتیبانی شرکت 
مدیریت شبکه برق ایران برخوردار می شــود و علاوه بر آن صنایع 
می توانند مازاد برق تولیدی خود را به شــبکه سراسری تزریق و به 

فروش برسانند.
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر در خصوص 
پیشرفت بخش تجدیدپذیر نیروگاه های خود تامین صنایع، از برنامه 
ریزی احداث بزرگترین نیروگاه خورشیدی کشور به ظرفیت ۶۰۰ 
مگاوات خبر داد که وارد فاز اجرا شــده و به تدریج تا سال ۱۴۰۴ به 
مدار تولید برق می پیوندد، گفت: این نیــروگاه در منطقه کوه پایه 

اصفهان و با سرمایه گذاری فولاد مبارکه احداث می شود.
حســینی با بیان اینکه احداث نیروگاه ۲۵ مگاواتی خورشیدی در 
خاتون آباد و ۵ مگاواتی در بن یکه را از دیگر پروژه های نیروگاه های 
خود تامین صنایع در بخش تجدید پذیرهاست که در فاز اجرا قرار 
گرفته و به تدریج تا پایان امســال به بهره برداری می رسد، گفت: 
همچنین طرح های احداث نیروگاه های خورشیدی ۳۵۰ مگاواتی در 
رفسنجان کرمان، ۲۵۰ مگاواتی در هریس آذربایجان شرقی و ۱۵۰ 
مگاواتی در میمند شهر بابک در مرحله برگزاری مناقصه قرار دارد و 
در بخش پروژه های بادی نیز ۳ واحد ۵۰ مگاواتی در منطقه سونگون 
)ورزقان( آذربایجان، ۵۰ مگاواتی در شهر بابک )روستای خبر( و ۵۰ 
مگاواتی در رفسنجان )ریسه پاقلعه( در مرحله مکان یابی و امکان 
سنجی قرار دارد که پس از پایان مطالعات وارد مرحله اجرا می شود.

معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت از رشــد 
۸۰ درصدی تولید کاغذ تحریر داخلی در سال ۱۴۰۱ خبر داد 
و گفت: سال گذشته توانستیم ۷۰ درصد کتاب های درسی را 
با کاغذ تولید داخل تامین کنیم. محمدمهدی برادران معاون 
صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن و تجــارت در بازدید از 
هشتمین نمایشگاه بین المللی نوشت افزار و تجهیزات مهندسی 
گفت: یکی از صنایعی که جزو اولویت های وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در رویکرد جدید صنعت نوشت افزار بوده که با رویکرد 
ایرانی - اســلامی پیوند خورده و ما توانستیم سهم عمده ای از 
بازار را در سال های اخیر به محصولات داخلی اختصاص دهیم 
در حدی که واردات برخی کالاهای مصرفی با تولید داخلی را 
محدود کردیم و هم اکنون مردم از کالاهــای مختلف با نام و 

نشان تولید داخل بهره مند هستند.
وی با بیان اینکه در ۲ ســال اخیر تاکید ما بر افزایش کیفیت 
محصولات تولید داخل بوده، ادامه داد: محصولاتی که هم اکنون 
در حوزه نوشت افزار عرضه می شــود از جمله خودکار، مداد و 
سایر تولیدات همچون دفتر مشق و پاک کن، قابلیت رقابت با 

محصولات برتر جهانی در این حوزه را داراست.
برادران به رفع چالش های پیش روی این صنعت در ابتدای سال از 
جمله تامین مواد اولیه اشاره کرد و گفت: امیدواریم با تلاش شبانه 
روزی صاحبان صنعت نوشت افزار بتوانیم نیاز مدنظر بازار خرید 
شهریور برای افتتاح مدارس و شروع سال تحصیلی جدید را تامین 
کنیم. معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: ما در صنعت نوشت 

افزار بیش از ۹۰ تولید کننده صنعتی و رســمی داریم که با نام و 
نشان های مختلف در سراسر کشور فعالیت می کنند.

وی به توجه مقام معظم رهبری به صنعت نوشــت افزار اشاره 
کرد و گفت: صنعت نوشــت افزار همواره مــورد عنایت مقام 
معظم رهبری بوده و ایشــان تا کنون ۲ پیــام برای صاحبان 
این صنایع داشــته انــد و از ایــن صنعت به عنــوان صنعت 
افتخار آفرین یــاد کردند. رهبری به صنعت نوشــت افزار هم 
از جنبــه صنعتی و هم بــا رویکرد اجتماعی و توجــه دارند و 
مکررا گزارش ها و نکاتی که مدنظر دفتر ایشان هست مدنظر 
ما قرار گرفته و خواهــد گرفت. معاون صنایــع عمومی وزیر 
صمت به برگزاری رویکرد هم نوشــت اشــاره کــرد و گفت: 
این رویکرد فردا یک تیــر ماه با حضور تمــام فعالان صنعت 
نوشت افزار برگزار می شــود و از سند راهبردی صنعت نوشت 
 افزار که رهبر انقــلاب بر نگارش آن تاکید داشــتند رونمایی 

خواهد شد.
برادران افزود: جلسات کارگروه ملی راهبری این سند تشکیل 
شده و با کمک بخش خصوصی و ســایر دستگاه های فعال در 
زیست بوم این صنعت با محوریت دفتر صنایع سلولزی و نوشت 
افزار وزارت صنعت، معدن و تجارت این کار دنبال می شود. وی 
از رشد ۸۰ درصدی تولید کاغذ تحریر داخلی در سال ۱۴۰۱ 
خبر داد و گفت: سال گذشــته توانستیم ۷۰ درصد کتاب های 
درسی را با کاغذ تولید داخل تامین کنیم امیدواریم امسال این 
عدد به ۱۰۰ درصد برسد و با کمک وزارت آموزش و پرورش کل 

نیاز کاغذ برای کتاب های درسی را تامین کنیم و این آمادگی از 
سوی صنایع و کارخانجات بزرک کشور اعلام شده است.

معاون صنایع عمومی وزیر صمت با اشــاره بــه تاثیر احیای 
واحدهــای تعطیل در رونــد افزایــش تولید کاغذ کشــور، 
گفت: ما واحدهایی داشــتیم که قبلا نیمه فعــال و یا تعطیل 
بودند مانند مجموعــه چوب و کاغذ مازنــدران که با ظرفیت 
پایین فعالیت می کرد که هــم اکنون از ۱۵ هــزار تن به ۴۵ 
هزار تن افزایــش تولید کاغذ رســیده اند و در حــوزه تولید 
 کاغذ توانســتند ســهم عمده ای از تولید کتاب های درســی 

را تامین کنند.
برادران به روند رو به رشــد صنعت در همه حوزه ها براســاس 
گزارش بانک مرکزی در روزهای اخیر اشــاره کــرد و افزود: 
رشــد صنعت از ســال ۱۴۰۰ که ۳ و ســه دهم درصد تولید 
ناخالص بخش صنعــت به ۹ و نیــم درصد در ســال ۱۴۰۱ 
افزایش یافته است که نشــان دهنده این اســت که ما حتی 
بیشــتر از هدف مندرج در چشــم انداز که ۸ درصــد بوده در 
حوزه صنعت رشــد داشــته ایم، این عدد در دولت یازدهم و 
دوازدهم، یک و ۶ دهم در رشــد فصلی بوده کــه هم اکنون 
ســالانه به ۹ و نیم درصد افزایش یافته است و در رشد فصلی 
هم به ۱۱.۹ درصد در فصل زمســتان رســیده ایــم که آمار 
خوبی در حــوزه صنعت محســوب می شــود و امیدواریم با 
 همت صنعتگران و توجه وزارت صمت بــه صنایع جدید این 

روند ادامه یابد.

موتور نیروگاه سازی صنایع فعال شد

هدفگذاری تامین ۱۰۰ درصدی کتاب های درسی با کاغذ داخلی
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به گفته ناظر گمرکات استان خراسان رضوی در 
دو ماهه سال جاری از گمرکات استان خراسان 
رضوی کالا به ۵۸ کشور جهان کالا صادر شده، 
که ۹۴ درصد ارزش صادرات استان به ۱۱ کشور 
جهان بوده است. ناظر گمرکات استان خراسان 
رضوی گفت: میزان صــادرات کالا از گمرکات 
خراســان رضوی طی دوماهه نخســت امسال 
معادل ۲۵۰ میلیــون دلار بوده، که در مقایسه 
با مدت مشابه ســال قبل ۱۴۰۱ از حیث ارزش 
۴۰ درصــد و از حیث وزن ۱۶درصــد افزایش 

یافته است.
 جواد جعفری در ادامه افزود: در دوماهه ســال 
جاری از اســتان خراســان رضوی به ۵۸ کشور 
جهان کالا صادر گردیده اســت، که ۹۴ درصد 
ارزش صادرات اســتان به ۱۱ کشور جهان بوده 
است. سایر شرکای تجاری اســتان ۶ درصد از 
ارزش صادرات را به خــود اختصاص داده اند لذا 
با توجه به مقایســه ارقام صادرات و واردات تراز 
بازرگانی خارجــی گمرکات خراســان رضوی 
طی دوماهه سال ۱۴۰۲ مثبت و معادل بر ۱۶۲ 

میلیون دلار است.
وی گفت: عمــده اقلام صادراتــی در این مدت 
زعفران در بســته بندی بیش از ۳۰ گرم، تخم 
خوراکی، ســیب درختــی تــازه، کامپاند پلی 

اتیلن، پسته که عمدتا به کشورهای افغانستان، 
تاجیکســتان، ترکمنستان، ازبکســتان و عراق 

صادر شده است.
ناظر گمرکات اســتان خراســان رضوی بیان 
کرد: در این مدت ۳۱هزارتن کالای تجاری بـه 
ارزش بالغ بر ۸۸ میلیون دلار از طریق گمرکات 
وارد استان شده که عمده این اقلام شامل پنبه 
حلاجی نشده یا شــانه نزده، تلفن همراه، برنج 
کامل سفید شــده، نخ یک لا از الیاف شانه زده، 
شیرخشک صنعتی بوده که واردات کالای تجاری 
از لحــاظ دلاری ۱۱ درصد و از لحــاظ وزنی ۵ 
درصد نسبت به مدت مشــابه سال قبل کاهش 

داشته است.
جعفــری دربــاره درآمــد گمرکات اســتان 
خراســان رضوی  اظهار داشــت: امسال ۲۳۶۳ 
میلیــارد و ۳۵۲ میلیون ریــال درآمد دوماهه 
گمرکات استان خراســان رضوی بوده که این 
میزان درآمد در مقایســه با مدت مشــابه سال 
قبل ۱۰۴ درصد افزایش داشته است.  خراسان 
رضوی دارای پنج گمرک شامل دوغارون، لطف 
آباد، باجگیران، ســرخس و مشــهد اســت که 
مراودات داخلی و خارجی اســتان با کشورهای 
 دیگــر از ایــن گمــرک و بازارچه هــای مرزی 

انجام می گیرد.

موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی در 
گزارشی ضمن تشریح شاخص  تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتــی، راهکارهایی برای تداوم رشــد 

تولیدات صنعتی ارائه کرده است.
بر اساس گزارش موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی، شــاخص تولید کارگاه هــای بزرگ 
صنعتی )شــامل کارگاه هــای دارای ۱۰۰ نفر 
کارکن و بیشتر که حدود ۷۰ درصد ارزش افزوده 
بخش صنعت را پوشش می دهد(، در ۹ ماهه سال 
۱۴۰۱ رشــد ۸.۳ درصدی داشته است. در بین 
زیرگروه های این شاخص »ســایر تولید وسایل 
نقلیه موتوری«، »صـــنایع تولید وسایل نقلیه 
موتوری، تریلر و نیم تریلر«، »صـنایع تولید سایر 
مصـنوعات طبقه بندی نشده در جای دیگر« و 
»تولید محصولات رایانه ای، الکترونیکی و نوری« 
بالاترین رشد و »صنایع تولید دارو و فراورده های 
دارویی، شیمیایی و گیاهی«، »صـــنایع تولید 
چرم و مصـنوعات چرمی )کیف، کفش، چمدان 
و غیره(« و »صـنایع تولید مواد غذایی« کمترین 

رشد را تجربه کردند.
همچنین در بین ۲۴ رشته فعالیت صنعتی، ۲۳ 
رشته فعالیت صنعتی رشد مثبت و تنها یک رشته 
فعالیت با کاهش ســطح فعالیت مواجه بودند. 
بررسی گروه های با بالاترین رشد صنعتی نشانگر 
آن اســت که بالاترین سهم از رشــد مربوط به 
گروه های تولید وسایل نقلیه موتوری، تریلر و نیم 
تریلر )۴.۳۴ واحد درصد(، تولید فلزات اساسی 
)۲.۲۲ واحد درصد(، تولید مــواد و محصولات 
شیمیایی )۱.۰۵واحد درصد(، تولید محصولات 
کانی غیرفلزی )۰.۲۸ واحد درصد( و تولید مواد 
غذایی )۰.۱۵ واحد درصد( است. مجموع سهم از 
رشد این گروه ها معادل هشت واحد درصد از ۸.۳ 

درصد رشد شاخص کل است.
بررسی شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی 
طی دوره )۱۴۰۰ - ۱۳۹۵( نشانگر آن است که 
در بین ۲۴ زیرگروه صنعتی؛ ســطح تولید ۱۸ 
رشــته فعالیت صنعتی در ســال ۱۴۰۰ نسبت 
به ســال ۱۳۹۵ بالاتر و سطح تولید شش رشته 
فعالیت صنعتی پایین تر اســت. ایــن امر موید 
وجود ظرفیت های بســیار خالی در این شــش 
رشته فعالیت است. به عنوان نمونه سطح تولید 
صنایع تولید وســایل نقلیه موتوری تریلر و نیم 

تریلر در سال ۱۳۹۵ معادل ۱۰۰ و در سال ۱۴۰۰ 
معادل ۷۵.۵ است که نشان می دهد حدود ۷۵ 
درصد میزان تولید سال ۱۳۹۵ در سال ۱۴۰۰ 
تحقق یافته است. در ۹ ماهه اول ۱۴۰۱ برخی از 
بالاترین رشدهای مربوط به گروه های صنعتی از 
بین همین شش رشته فعالیت با ظرفیت خالی 

بالا بوده اند.
امــا در ۹ ماهــه اول ۱۴۰۱ تمامــی رشــته 
فعالیت های صنعتی به جز یک رشته رشد مثبت 
داشتند. هرچند توزیع رشــد ۸.۳ درصدی در 
بین زیرگروه های صنعتی کاملًا نامتقارن است. 
به گونه ای که عمده رشد بر چند رشته فعالیت 

صنعتی متمرکز است.
این گزارش در ادامه پیشنهاداتی با هدف شتاب 
بخشی به رشد صنعتی کشور ارائه کرده است. از 
جمله این پیشــنهادات، تحریک تقاضای رشته 
فعالیت های صنعتی مانند کانی غیر فلزی و فلزات 
اساسی از طریق پیگیری سیاست تحریک بخش 
مســکن، تحریک تقاضای داخلی از طریق ارائه 
اعتبار خریدار برای بخش هایی مانند پوشــاک، 

مبلمان و محصولات الکترونیک داخلی است.
همچنین بهره بــرداری از تقاضــای بازارهای 
منطقه ای در صنایع صادراتــی مانند کانی غیر 
فلزی، فلــزات، صنایع غذایــی، مبلمان و تولید 
ماشین آلات برق و دســتگاه های برقی و صنایع 
دارای بازارهای صادراتی جهانی مانند محصولات 
شیمیایی، لاستیکی، پلاستیکی و دارویی و ارائه 
اعتبار برای نوسازی ماشین آلات و تجهیزات با 
تاکید بر ماشین آلات داخلی با هدف ایجاد تحرک 
در صنایع تعمیر و نصب ماشین آلات محصولات 
رایانه ای ماشین آلات برق و تولید ماشین آلات 
طبقه بندی نشده از دیگر پیشنهادات این گزارش 

است.
همچنین برای تداوم رشد صنعتی پیگیری هفت 
محور شــامل توسعه و تعمیق ســاخت داخل، 
توسعه صادرات غیر نفتی، توسعه معادن و صنایع 
معدنی، توســعه فناوری و شــرکت های دانش 
بنیان با تغییر رویکرد از مونتاژ کاری به نوآوری 
مدیریت بازار و ســاماندهی لجستیک تجاری، 
بهبود فضای کسب و کار مرتبط با بخش صنعت، 
 معدن و تجــارت و تأمین منابع مالی و توســعه 

سرمایه گذاری ضروری است.

یک نماینده مجلس معتقد 
اســت: اگــر خودروهای 
کارکــرده وارد کشــور 
شــود، قیمت ها به شدت 
ریزشــی می شــود. جلال 
رشیدی کوچی در پاسخ به این پرسش که به نظر شما 
واردات خودروهای کارکرده روی قیمت ها در بازار اثری 
دارد؟ اظهار داشت: من اعتقاد دارم که اگر خودروهای 
کارکرده وارد کشور شود، قیمت ها به شدت ریزشی 
می شــود، چون فردی که امروز »ب ام و« سوار است 
و خودرو او ۲۰ میلیارد تومان باشد، وقتی ببیند قرار 
اســت »یک ب ام و« مدل ۲۰۲۲ بــا قیمت یکی دو 
میلیارد تومان وارد کشور شود، ۱۸ میلیارد تومان قطعا 
به ضرر این فرد خواهد بود، بنابراین این فرد هم خودرو 
را وارد بازار می کند. آخرین مدل خودروهای وارداتی 

که وارد کشور شد، مربوط به ۲۰۱۷ بود.
به گزارش خبرآنلاین، وی همچنین در پاســخ به 
این پرسش که چه تضمینی وجود دارد که اتفاقی 
که تاکنون در رابطه با قیمت خودروهای خارجی 
افتاده که قیمت شان ۱۰ برابر هم شده، در رابطه با 
قیمت خودروهای کارکرده نیفتد؟ عنوان کرد: اگر 
آیین نامه ای که دولت می نویسد، انحصار ایجاد کند 
و یا اگر محدودیت بگذارد و برای مثال، بگوید هزار 
خودرو بیشتر وارد نشود و این محدودیت با نیاز بازار 
منطبق نباشد، حتما افزایش قیمت خواهیم داشت.

رشیدی کوچی افزود: نگرانی ما همین جا است که 
دولت مجددا در آیین نامــه واردات خودرو به جای 
این که نفع مردم را در نظر بگیرد، نفع خودروسازان 
را ببیند. وی بیان کرد: این خودروهایی که در ایران 
برای ما آرزو شده، آن طرف خلیج فارس از دم قسط 
به مردم می فروشند. یعنی در آن جا خودرو را قسطی 
برمی دارید می آورید. ما باید به این سمت برویم. این 
نماینده مجلس تصریح کرد: هر مسیری، هر رفتاری 
و هر حرکتی غیر از این باشد، حتما باعث افزایش 

قیمت می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

واردات خودروهای کارکرده به کاهش قیمت خودرو منجر می شود 

پیش بینی ریزش شدید قیمت خودرو 
خراسان رضوی مبدا صادرات کالا به ۵۸ کشور جهان

راهکارهایی برای تداوم رشد تولیدات صنعتی

شرایط کاهش قیمت خودرو
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

قیمت خودرو در ایران به یک اتفاق اقتصادی تبدیل شده اســت. به همین علت قیمت خودرو با حل یک مشکل ساماندهی نخواهد شد. از سوی دیگر موضوع 
واردات خودرو نیز به یک مساله تاریخی تبدیل شده که در برهه های مختلف شاهد ممنوعیت آن بوده ایم. هر از چند گاهی که بازار با مشکلات غیرقابل حل 
روبرو می شود، ایده واردت خودرو به میان می آید و بدون برنامه و بدون واردات در حد و اندازه بازار ایران، پرونده آن بسته می شود. واردات خودرو باید با برنامه و 
پیوسته انجام شود. اینکه هر از گاهی واردات خودرو آن هم به تعداد انگشت شمار آزاد می شود و باز ممنوعیت از سر گرفته می شود، اصلا تاثیری بر کاهش قیمت 
خودرو نخواهد داشت.  این سوال اینجا مطرح می شود که در کشورهایی که قصد واردات خودروی کارکرده از آنها را داریم چند دستگاه خودرو کارکرده وجود 
دارد که بخواهند در اختیار ایران قرار دهند. امروز در تمام جهان بازار خودروهای کارکرده داغ است و مشتریان بسیاری برای خودروهای کارکرده وجود دارد. 
کمتر کشوری حاضر است این خودروها را در اختیار ایران قرار دهد. متاسفانه واردات خودرو در کشور ما به یک جریان بسته و به دیوار خورده تبدیل شده است. 
از طرفی دیگر ارزی هم وجود ندارد که واردات خودرو با آن انجام شود. برای تاثیرگذاری واردات بر بازار باید حداقل ۲۰۰ هزار خودرو وارد شود که با میانگین 
قیمتی ۱۵ هزار دلار، ارز مورد نیاز آن معادل ۳ میلیارد دلار خواهد بود. این مقدار ارز برای واردات خودرو نداریم و قرار هم نیست این تعداد خودرو وارد کشور شود. 
به طور کلی دلایل سیاسی افزایش قیمتها در بازار خودرو بر دلایل اقتصادی آن می چربد. همچنین باید قیمت خودروهای لوکس شکسته شود تا دیگر خودروها 

نیز مشمول کاهش قیمت شوند. 
در مجموع واردات خودروهای کارکرده مانند تیغ دو لبه ای است که اگر خوب اجرا شود در بازار داخل موثر خواهد بود. اما اگر درست اجرا نشود، در کوتاه مدت تاثیر 
منفی ایجاد می کند. حتی باعث می شود بعضی از مدل های خودرو با افزایش قیمت هم مواجه شود. واردات خودروهای دست دوم به معنای ارزانی خودرو نیست.

بلکه حباب های بی رویه ای که مخصوصا در بازار خودروهای وارداتی ایجاد شده را از بین می برد. این اتفاق قطعا در بازار خودروهای پایین دستی هم تاثیرگذار 
خواهد بود. البته نه به آن شدتی که به طور ناگهانی خودروی ۱۰ میلیارد تومان ۶ میلیارد تومان شود. بلکه همه اینها به عوارض و تعرفه هایی که تعیین می شود 

و همچنین اینکه در چه تعدادی و چه کسی و یا چه نهاد و ارگانی این خودروها را وارد می کند و چه کسی می خواهد کنترل کند، بستگی دارد.

برای رشــد تولید در بخش فولاد نیاز است تامین مالی 
صنایع فولادی بیش از گذشــته مورد توجه مسئولین و 
تولید کنندگان فولاد قرار بگیرد تا از این مســیر ارزش 
آفرینی چندین برابری برای کشور محقق شود. مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان در کنفرانــس تخصصی تامین مالی 
پروژه های حوزه معدن و صنایع معدنی بیان کرد: برای 
رشد تولید در بخش فولاد نیاز است تامین مالی صنایع 
فولادی بیش از گذشــته مورد توجه مسئولین و تولید 
کنندگان فولاد قرار بگیرد تا از این مسیر ارزش آفرینی 

چندین برابری برای کشور محقق شود.
مهدی کوهی در خصوص پتانسیل های ایران در بخش 
صنایع معدنی تصریح کرد: کشــور ایران به لحاظ منابع 
معدنی بســیار غنی اســت، بنابراین نیاز اســت فرایند 
شناسایی، اکتشاف و استخراج از معادن کشور براساس 
یک برنامه ریزی هدفمند در دســتور کار قرار بگیرد. به 
گفته وی؛ بر اساس همین برنامه ریزی های هدفمند است 
که صنایع فولادی بدون دغدغه می توانند بر روی تامین 
مواد اولیه، با تمرکز بر رشد تولید و توسعه در ابعاد مختلف 

اقدامات ارزنده ای انحام دهند.
وی تصریح کرد: یکــی از ابزارهای اساســی در فرایند 
استخراج از معادن، ماشــین آلات معدنی است، که این 
تجهیزات در کشورمان متاســفانه قدمت بالایی دارند. 
بنابراین نیاز است نوسازی ماشین آلات معدنی با تکیه بر 

استفاده از توان داخل در دستور کار قرار بگیرد و همزمان 
با این رویکرد و با رعایت الزامات زیست محیطی و بهره 
گیری از تکنولوژی های نوین به سمت معدن کاری سبز 
حرکت کنیم. مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان ادامه داد: 
تزریق مــواد اولیه به خطوط تولید فــولاد، ضمن ایجاد 
ارزش آفرینی در داخل کشــور، مانع خروج ارز می شود 
و در این مسیر بهره گیری از پتانسیل های شرکت های 
دانش بنیان نقش کلیدی دارد. کوهی خاطر نشان کرد: 
ذوب آهن اصفهان بنیانگذار تولید فولاد در ایران است و در 
ساخت و راه اندازی صنایع فولادی در سطح کشور نقش 
بی بدیلی ایفا کرده است، اما هم اکنون توسعه فولاد در 
سطح کشور روند رو به رشدی را طی می کند در نتیجه، 
نیاز اســت برای تامین پایدار مواد اولیه با رویکرد بهره 
گیری از ظرفیت های داخلی، راهبردی اساسی تدوین 
شــود. کوهی تاکید کرد: ذوب آهن اصفهان طرح های 
توسعه ای بســیار خوبی برای منطقه معدنی سنگان در 
نظر گرفته است تا از این طریق ظرفیت تولید این معدن 
افزایش یابد. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در خصوص 
اهمیت تامین پایدار سایر یوتیلیتی های مورد نیاز تولید 
فولاد در کشور گفت: تامین پایدار آب، برق و گاز در فرایند 
تولید فولاد نقش حیاتی دارد، اما صنعت فولاد به عنوان 
یک صنعــت ارزش آفرین در تابســتان قطعی برق و در 

زمستان قطعی گاز را تجربه می کند.

قطع برق صنایع راه حل جبران کمبود برق نیست
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از دانش بنیان های ICT حمایت همه جانبه می کنیم
توسعه زیرساختهای ارتباطی با فناوری ایرانی

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت ارتباطات از توسعه زیرساختهای ارتباطی کشور با 
محصولات فناوری بومی خبر داد و گفت: از دانش بنیان های ICT حمایت همه جانبه می 
کنیم. محمد جعفرپور افزود: در توسعه زیرساختهای ارتباطی نگاه ما در دولت سیزدهم 
در راستای تحقق ایران قوی در مرحله اول به داخل کشور است و به توان و دانش جوانان 
نخبه ایرانی اعتقاد و باور کامل داریم. وی افزود: شرکت های دانش بنیان حوزه ICT بیش 
از آنکه نیاز به تسهیلات مالی داشته باشند، به اعتماد مدیران و اپراتورهای مخابراتی به 
محصولاتشان نیاز دارند. ما این باور را در عمل نشان دادیم و به عنوان اپراتور شبکه های 
مادر مخابراتی در کشور با حمایت همه جانبه از شرکت های دانش بنیان ایرانی با افتخار 

محصولات لبه تکنولوژی تولید ایران را در شبکه زیرساخت استفاده می کنیم.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت اظهار داشت: امیدواریم سایر اپراتورهای مخابراتی 
نیز دنباله روی شرکت ارتباطات زیرساخت باشند و به محصولات ایرانی برای استفاده در 
شبکه های خود اعتماد کنند. وی تاکید کرد: وقتی محصولی در شبکه زیرساخت کشور 
عملکرد خوبی دارد و استانداردهای شرکت ارتباطات زیرساخت را تأمین می کند، قطعاً 

پاسخگوی نیاز سایر اپراتورهای مخابراتی کشور هم خواهد بود.
جعفرپور خاطر نشان کرد: عملکرد مناسب وزارت ارتباطات در زمینه سازی برای مشارکت 
سازنده و مؤثر بخش خصوصی در تصمیم ســازی و تصمیم گیری در مدیریت صنعت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور، قدردانی رئیس جمهور محترم در مراسم افتتاحیه روز 

جهانی ارتباطات را به همراه داشت که موجب افتخار خانواده ICT کشور است.

عرضه اینترنت ماهواره ای در عراق
وزارت ارتباطــات عراق، به دلیل زمان بر بودن فرایند توســعه زیرســاخت فیبرنوری، 
چالش های مربوط به حفاری و هزینه های بالای کابل کشی در مناطق مختلف، مذاکرات 
خود را با شرکت های اسپیس اکس، آمازون و وان وب برای عرضه هر چه سریع تر اینترنت 
ماهواره ای به شهروندان این کشور آغاز کرده اند. وزارت ارتباطات عراق از عقد قرارداد با 
شرکت های بین المللی برای عرضه اینترنت ماهواره ای به شهروندان این کشور خبر داد. در 
گزارش منتشر شده به نام شرکت های »اسپیس اکس«، »آمازون« و »وان وب« برای عقد 
قرارداد اشاره شده است. مقامات وزارت ارتباطات عراق تایید کرده اند مذاکرات خود را با 
این مجموعه ها برای عرضه هر چه سریع تر اینترنت ماهواره ای به شهروندان این کشور آغاز 
کرده اند. این وزارت خانه در بیانیه خود »زمان بر بودن فرایند توسعه زیرساخت فیبرنوری، 
چالش های مربوط به حفاری و هزینه های بالای کابل کشی در مناطق مختلف« را دلیل 
این تصمیم گیری عنوان کرده است. بر اساس این بیانیه، ایجاد تنوع منابع ارتباطی، افزایش 
رقابت در میان شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنت و کاهش نهایی هزینه اتصال به 

شبکه از دیگر دلایل اجرای این طرح عنوان شده است.
وزارت ارتباطات عراق به دنبال آن است تا با فراهم سازی اتصال ماهواره ای، بهترین خدمات 
اینترنت را به شهروندان و سازمان ها ارائه کند. عراق همچنین می کوشد تا از این طریق در 
زمره کشورهای استفاده کننده از فن آوری ماهواره های مدار پایین برای اتصال به اینترنت 
قرار بگیرد. اکنون ضریب نفوذ کاربران تلفن همراه در عراق با داشتن ۳۶ میلیون مشترک 
حدود ۹۰ درصد است. این کشور همچنین ۷۲/۳۳ میلیون کاربر اینترنت دارد که ضریب 
نفوذ ۹/۷۴ درصدی را نشان می دهد. بر اساس آخرین آمار منتشر شده از سوی شرکت 
»اسپید تست«، سرعت دانلود و آپلود اینترنت در عراق در ماه می سال ۲۰۲۳ به ترتیب 

۲۵/۲۸ و ۹۴/۲۶ مگابیت بر ثانیه بوده است.

تکلیف دستگاه های دولتی برای ارایه خدمات الکترونیکی 
بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۲ دستگاه های اجرایی مکلفند تا پایان دی ماه، ۲۰ درصد 
خدمات خود را بدون گرفتن هرگونه مدرکی از مردم و بدون دخالت عوامل انسانی ارایه 
دهند. شکل گیری دولت هوشمند از جمله اهداف مهم دولت سیزدهم است؛ در راستای 
ارائه خدمات دولت به صورت هوشمند، این دولت گام های بلندی برداشته و آن را به یک 
تکلیف قانونی برای همه دستگاه ها تبدیل کرد. بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱، همه 
دستگاه های اجرایی کشور که دارای خدمات عمومی هستند مکلف شدند که سه فعالیت 
انجام دهند؛ اول اینکه پنجره واحد خدمات هوشمند خود را راه اندازی کنند تا مردم از 
مراجعه به سامانه های متعدد آنها خودداری کنند، دوم حداقل یک سوم از خدمات پرکاربرد 
خود را به صورت هوشمند از طریق پنجره واحد خود ارائه دهند و سوم پنجره خدمات خود 
را به »پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« متصل کنند؛ البته دستگاه ها دو تکلیف اول را 

باید تا پایان شهریورماه به سرانجام می رساندند.
وزارت ارتباطات هشت ماه زودتر از مهلت قانونی »پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« 
را راه اندازی کرد و تا شهریورماه از مجموع حدود ۱۵۰ دستگاهی که خدمات عمومی ملی 
دارند و مشمول قانون هستند، بیش از ۴۰ دستگاه به پنجره ملی متصل شدند و مابقی نیز در 
تلاش برای انجام تعهد خود در مهلت قانونی بودند و از ابتدای پاییز سال گذشته دستگاه و 
سازمان های زیادی به این پنجره متصل و خدمات خود را از این طریق ارائه کردند. در همین 
رابطه به تازگی، محمد خوانساری- معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان فناوری اطلاعات-، 
به تشریح مهم ترین اقدامات انجام شده در حوزه اقدام های این سازمان پرداخت. رییس 
سازمان فناوری اطلاعات ایران با اشاره به این که نظام آموزشی کشور در انجام تکلیف خود در 
خصوص اتصال به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند هنوز نتوانسته است به نقطه مطلوبی 
برسد، اظهار کرد: تا کنون بیش از ۴۰ دانشــگاه به پنجره خدمات هوشمند دانشگاهی 
متصل شده اند، ولی نسبت به وجود ۱۴۵ دانشگاه دولتی کشــور، میزان مطلوبی برای 
محیط فرهیخته دانشگاهی به شمار نمی رود. حال چنانچه تعداد کل دانشگاه های کشور را 
به این مهم اضافه کنیم،  تکلیف ما در ارائه خدمات فناوری اطلاعات در حوزه دانشگاه ها را 
سخت تر می کند. خوانساری انجام تکلیف بند ج تبصره ۷ قانون برنامه بودجه سال ۱۴۰۲ 
را مهم ترین موضوع دولت الکترونیکی در سال پیش رو دانست که به طور صریح  ارایه کلیه 

خدمات دستگاه های دولتی از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند را نشانه می رود.
وی، چگونگی زمان بندی اجرایی پنجره واحد را در سال جاری تشریح کرد و گفت: مقرر 
شده است تا آبان سال جاری، ارائه کلیه خدمات دستگاه های دولتی از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند صورت بگیرد. سپس در آذرماه، استعلامات غیر الکترونیکی حذف 
و  با استعلامات و تبادل داده و اطلاعات برخط و آنی در مرکز ملی تبادل اطلاعات جایگزین 
شود. تا پایان دی ماه نیز حداقل ۲۰ درصدخدمات به صورت برخط، بدون دخالت عامل 
انسانی و بدون اخذ هرگونه مدرک از متقاضی خدمت با استفاده کامل از داده و اطلاعات 
ملی موضوع قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی، مورد هوشمندسازی قرار بگیرد و این 
موضوع تکلیف مهمی است که به طور جدی از دستگاه ها پیگیری خواهیم کرد. طبق اعلام 
سازمان فناوری اطلاعات ایران، معاون وزیر ارتباطات پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
را بستر اجرای بسیاری از طرح های ملی کشور دانست و در ادامه سخنرانی خود با ذکر آمار 
برخی از آنها را نام برد. ثبت نام بیش از یک میلیون نفر در طرح اینترنت رایگان به سه دهک 
ابتدای درآمدی و انجام ۱۴ میلیون استعلام، ثبت نام بیش از سه میلیون نفر در طرح یارانه، 
ثبت نام بیش از ۱۸ هزار نفر در طرح خبرنگاران، ثبت نام بیش از ۴۷۶ هزار نفر در طرح 
فرزندآوری و جوانی جمعیت و به تازگی ثبت نام بیش از ۴۰۰ هزار نفر کتب درسی دانش 
آموزان، موفقیت هایی هستند که بر اثر ایجاد پنجره ملی هوشمند به دست آمده و به مردم 
کشور عرضه شده است. رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران تصریح کرد: طبق تازه ترین 
آمار ارایه  شده، پنجره ملی خدمات تا کنون دارای  ۱۳۴ دستگاه متصل، دارای بیش از 
۱۷ میلیون نفر کاربر ثبت شده و ۳۰۰۰ خدمت یا زیرخدمت است. چندی پیش عیسی 
زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- درباره آخرین وضعیت پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند گفته بود: یکی از  اقدامات مهم ۲۰ ماه گذشته که حاصل کارِ گروهی همه 
دستگاه ها است،  راه اندازی »پنجره ملیّ خدمات دولت هوشمند« است که تاکنون بیش 
از ۹۵ درصد دستگاه ها متصل و قریب به ۵۰ درصد خدمات خودشان را از این طریق ارائه 

می کنند. طبق گفته وی ۱۵ میلیون نفر تا حالا در این پنجره عضو شده اند.

اخبار

وزیر ارتباطات در ششــمین 
جلســه شــورای راهبــری 
دادرســی الکترونیکی که با 
حضــور رئیس قــوه قضاییه 
برگزار شــد، گفــت: در حال 
حاضر پروژه بزرگ فیبر نوری در ۱۵۰ شــهر آغاز شده 
است که با این رخداد، سرعت ارائه خدمات الکترونیکی 

۸۰ برابر خواهد شد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، حجت الاســلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در ششمین جلسه شورای 
راهبری دادرسی الکترونیکی، ضمن تبیین و تشریح ماده 
۶۴۹ قانون آیین دادرسی کیفری، اظهار کرد: به منظور 
سیاســتگذاری و تدوین راهبرد های ملی، برنامه ریزی 
میان مدت و بلندمدت و تدوین آیین نامه های لازم برای 
توسعه و ارتقای دادرسی الکترونیکی و نظارت بر حسن 
اجرای آنها، »شورای راهبری دادرسی الکترونیکی« با 
حضور ۲۰ عضو که عمدتاً شخصیت های حقوقی هستند، 

تشکیل می شود.

تا رسیدن به نقطه مطلوب هوشمندسازی دولت 
و استفاده کافی از فناوری های جدید عقب هستیم

رئیس قوه قضاییــه تصریح کرد: در حــوزه مقوله های 
مرتبط با توسعه دادرسی الکترونیک و حرکت به سمت 
قوه قضائیه هوشمند پیشرفت های فراوانی داشتیم، ولی 
هنوز با نقطه مطلوب فاصله داریم و باید در این مســیر 

تلاش های مضاعفی داشته باشیم.
رئیس عدلیه بیان داشــت: باید به میــزان اهمیتی که 
مقوله هوشمندســازی فرایند های قضایی و توســعه 
دادرســی الکترونیک دارد، برای آن، تخصیص اعتبار و 
بودجه صورت گیرد و به فراخور اهمیت بالای موضوع، 
آموزش های لازم در این حوزه بــه مدیران و مردم ارائه 
گــردد و نیاز های نیرو های فنــی و تخصصی این حوزه 

مرتفع شود.
وی تاکید کرد: باید نســبت به پرداخت دستمزد های 
متناســب به نیرو هــای فنــی و متخصــص در حوزه 
هوشمندســازی و الکترونیکی کردن فرایند ها، اهتمام 
صورت گیرد چرا که اگر به این موضوع توجه نشود این 
نیرو های نخبه توسط کشور های همسایه و غیرهمسایه 
جذب میشوند؛ این مقوله، خارج از عدالت نیست که به 
یک نیروی متخصص و فنی، پرداختی بیشتری نسبت 

به نیرویی غیرمتخصص تعلق گیرد.
رئیس دستگاه قضا ضمن اشــاره به ضرورت توسعه هر 

چه بیشتر اتصال و برخط شدن سامانه های الکترونیکی 
دستگاه های مختلف و مرتبط به یکدیگر، گفت: با عنایت 
به توسعه برخط شدن و اتصال سامانه های دستگاه های 
مختلف، ممکن اســت لازم باشــد در برخی روش ها، 
ســازوکار ها و دستورالعمل های پیشــین که فی المثل 
میان ارتباط برخط دو دســتگاه وجود داشــته است، 

بازنگری هایی صورت گیرد.
رئیــس شــورای راهبــری دادرســی الکترونیکــی 
ضمن تشــکر از عملکرد زارع پور وزیــر ارتباطات در 
قوه قضائیــه و همچنیــن در دولت بیان داشــت: باید 
ظرفیت های زیاد و بالقــوه ســامانه های الکترونیکی 
دســتگاه های مختلف به فعلیت برســند و از حداکثر 
ظرفیت این ســامانه ها در راستای تســهیل و تسریع 
 پیشبرد امور و خدمت رســانی مطلوب تر به مردم، بهره 

گرفته شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به اهمیت صیانت و حفاظت 
همه جانبــه از اطلاعات و داده های مرتبــط با مردم در 
فرآیند توســعه دادرســی الکترونیکی، گفت: در تمام 
جنبه های ناظر بر توســعه دادرســی الکترونیکی باید 
حداکثر اهتمام و توجــه را به خرج داد تــا اطلاعات و 
داده های مرتبط با مردم فقط به رؤیت مسئول و متولی 
مربوطه برسد و دغدغه مردم از این بابت، به صورت کامل 

رفع گردد.
در ادامه ششمین جلســه شــورای راهبری دادرسی 
الکترونیکی، رئیس قوه قضاییه به عنوان رئیس جلسه، 
توضیحاتی تخصصی را در خصوص موضوع »دسترسی به 
بانک اطلاعاتی مجرمان متواری جهت ایجاد محدودیت 
در ارائه خدمات ارفاقی از قبیل خدمــات الکترونیکی 
و غیرحضوری« ارائه کرد و دســتور داد در رابطه با این 
مقوله، متنــی منقّح با ذکــر برخی مصادیــق ناظر بر 
»خدمات ارفاقی« توسط دبیرخانه شورا تهیه و تدوین 

شود.
رئیس عدلیه همچنین به ســازمان بازرسی کل کشور 
دستور داد تا نحوه عملکرد دستگاه های مسئول در داخل 
و خارج از قوه قضاییه در امر توســعه و ارتقای دادرسی 

الکترونیکی را مورد بررسی و نظارت ویژه قرار دهد.
رئیس شورای راهبری دادرسی الکترونیکی همچنین 
بر تشکیل جلســات این شــورا در قالب هر ۶ ماه یکبار 

تاکید کرد.
شایان ذکر است، در ششمین جلســه شورای راهبری 
دادرسی الکترونیکی، مقرر بود از »سامانه یکپارچه احکام 
قضایی« موسوم به »سیاق« در راستای »توقیف و رفع 
توقیف برخط حســاب بانکی در اجرای احکام« توسط 
رئیس قوه قضاییه رونمایی شــود، اما بنا بر پیشــنهاد 
ریاست عدلیه، معیّن شد که با عنایت به نقش مؤثر بانک 

مرکزی در ایجاد این ســامانه، رونمایــی از آن به زمان 
حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در بانک 

مرکزی موکول شود.
رئیس قوه قضاییه در همین راســتا از اقدامات صورت 
گرفته توســط »بانک مرکزی« و »مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضاییه« در ایجاد ســامانه »ســیاق« که 
میانگین توقیف و رفع توقیف برخط حســاب بانکی در 
اجرای احکام را از حــدود ۲۰۰ روز به ۴ دقیقه کاهش 

می دهد، قدردانی به عمل آورد.

اتصال ۹۰۰ ساختمان دســتگاه قضایی به 
شبکه ملی اطلاعات از طریق فیبرنوری

پیش از سخنان رئیس دستگاه قضا، عیسی زارع پور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات ضمن قدردانی از اقدامات 
قوه قضاییه در زمینه انجام خدمــات مبتنی بر فناوری 
اطلاعات به منظور تسهیل کار مردم در مراکز و مراجع 
قضایی اظهار کرد: استفاده از سامانه های الکترونیکی و 
ارائه خدمات مبتنی بر فناوری اطلاعات از ســوی قوه 
قضاییه، هم سرعت رســیدگی به کار مردم در مراکز و 
مراجع قضایی را بالا برده و هم دقت در فرآیند دادرسی 

را به میزان قابل توجهی افزایش داده است.
وی افــزود: همانگونــه که طــی مدت اخیر مســیر 
هوشمندسازی قوه قضاییه با شــتاب بالایی طی شده 
است، امیدواریم این روند همچنان استمرار داشته باشد. 
زارع پور افزود: تا کنون حدود ۹۰۰ ســاختمان دستگاه 
قضایی از طریق فیبرنوری به شکل اختصاصی به شبکه 
ملی اطلاعات متصل شده اند و طی تفاهم نامه ای که در 
روز های آتی با مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه 
خواهیم داشت، ۶۰۰ ساختمان دیگر قوه قضاییه را نیز 
طی سه سال به شبکه ملی اطلاعات متصل خواهیم کرد.

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیــان اینکه قوه 
قضاییه یکی از اولین دســتگاه هایی بود که در شهریور 
سال ۱۴۰۱ به پنجره ملی واحد خدمات هوشمند متصل 
شــد، گفت: البته برخی بخش های قضایی همچنان به 
پنجره ملی واحد خدمات هوشــمند متصل نشده اند و 
ما امیدواریم که با تاکیدات رئیــس قوه قضاییه در این 
زمینه، روند اتصال سایر بخش های قضایی به این پنجره 

تسریع شود.
وی در ادامه صحبت های خود با بیان اینکه طی ۲۰ ماه 
گذشته، ۴ هزار روستا به شــبکه ملی اطلاعات متصل 
شده اند و این در حالی است که طی ۴ سال پیش از آن 
حدود سه هزار و ۵۰۰ روستا به شــبکه ملی اطلاعات 
متصل شــده بودند، گفت: تا پایان ســال ۱۴۰۲ تمام 
روســتا های بالای ۲۰ خانوار را به شبکه ملی اطلاعات 
متصل خواهیم کرد که این رخداد بزرگ، این امکان را 
فراهم می کند که مردم از دورافتاده ترین نقاط روستایی 
هم بتوانند به صورت تصویری در جلســات دادرســی 

الکترونیکی حضور داشته باشند.
زارع پور با بیان اینکه در حــال حاضر پروژه بزرگ فیبر 
نوری در ۱۵۰ شــهر آغاز شده اســت که با این رخداد، 
ســرعت ارائه خدمات الکترونیکی ۸۰ برابر خواهد شد، 
گفت: در وزارت ارتباطات در زمینه تقویت شبکه داخلی 
کشور نیز اقدامات زیادی انجام شــده و پروژه ای را در 
دستور کار داریم که تا ۷۰ درصد به ظرفیت شبکه مادر 

مخابراتی کشور اضافه خواهد کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: پیشــرفت 
شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت فضای مجازی 
کشــور از ۲۳ درصد در ابتدای دولت سیزدهم در حال 
حاضر به حدود ۶۰ درصد اســت و این پیشرفت توسط 

مرکز ملی فضای مجازی نیز تایید شده است.

وزیر ارتباطات: 

بافیبرنوریسرعتارائهخدمات۸۰برابرمیشود
News kasbokar@gmail.com

در ششمین جلســه هئیت عامل دور چهارم صندوق 
نــوآوری و شــکوفایی، برنامــه حمایــت از صادرات 

محصولات دانش بنیان به تصویب رسید.
به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، ششمین جلسه 
هیئت عامل دور چهارم صندوق نوآوری و شکوفایی به 
ریاست محمدصادق خیاطیان در محل صندوق نوآوری 
با حضور اعضا برگزار شد. در ششمین جلسه هیئت عامل 
دور چهارم صندوق نوآوری و شــکوفایی، اعطای حدود 

۱۱۸ میلیارد تومان به ۴ شرکت دانش بنیان به تصویب 
رسید. همچنین در این جلسه، ضمن ارایه گزارش آماری 
صادرات شرکت های دانش بنیان و مرور خدمات موجود 
و اقدامات قبلی صندوق در حوزه صادرات، برنامه جدید 
حمایت صندوق از توسعه صادرات دانش بنیان مشتمل 
بر »توانمندسازی صادراتی«، »شبکه سازی صادراتی« و 

»تامین مالی صادراتی« به تصویب رسید.
از جمله سیاســت های حاکم بر این برنامه می توان به 

همکاری و هم افزایی با ســایر دســتگاه های اجرایی، 
تمرکز بر بازار همســایگان و کشورهای منطقه همسو 
با سیاست های کلان دولت، اولویت گذاری و تمرکز بر 
حوزه های مشــخص »محصول / بازار هدف«، طراحی 
و عرضه خدمات جدید متناســب با نیاز شرکت های 
دانش بنیان، و استفاده حداکثری از ظرفیت اکوسیستم 
صادراتی کشور اشاره کرد. انتظار می رود با اجرای این 
برنامه که انواع روش ها و مدل هــای صادرات از جمله 

تولید فراسرزمینی محصولات دانش بنیان را پشتیبانی 
می کند، میزان صادرات این محصولات نسبت به سال 

گذشته ۴۰ درصد افزایش یابد.
در این جلســه همچنین به منظــور تقویت خدمات 
صادراتی صندوق نوآوری و شکوفایی، تشکیل کمیته 
توســعه صادرات و امور بین الملل به تصویب اعضای 
هیئت عامل رسید. جزئیات این برنامه حمایتی در قالب 

یک رویداد ویژه، رونمایی خواهد شد.

براساس مصوبه جدید کمیسیون تنظیم مقررات، طرح 
توزیع ترافیک و تمرکززدایی شبکه ارتباطی کشور از ماه 
جاری اجرایی می شود. در جلسه ای در سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی پس از ارائه گزارش شرکت 
ارتباطات زیرساخت در خصوص طرح توزیع ترافیک و 
تمرکززدایی شبکه ارتباطی کشور و تعرفه پیشنهادی 
آن شرکت برای ارائه خدمات ابر انتقال با سرعت ۱۰۰ 
مگابیت بر ثانیه و بالاتر، کمیسیون تنظیم مقررات تعرفه 
پیشنهادی در شبکه ارتباطات زیر ساخت را بررسی و 

تصویب کرد.
به این ترتیب کمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات در 
جلسه شماره ۳۴۴ مورخ ۱۷/۰۲/۱۴۰۲ پس از استماع 
گزارش شرکت ارتباطات زیرساخت در خصوص طرح 
توزیع ترافیک و تمرکز زدایی شــبکه ارتباطی کشور و 
در اجرای طرح کلان و معماری شــبکه ملی اطلاعات 

مصوب جلسه شماره ۶۶ مورخ ۲۵/۰۶/۱۳۹۹ شورای 
عالی فضای مجازی و تصمیم جلسه شماره ۳۴۰ مورخ 
۱۵/۰۸/۱۴۰۱، تعرفه پیشــنهادی آن شــرکت برای 
ارائه خدمات ابر انتقال با سرعت Mbps۱۰۰ و بالاتر 
در شبکه ارتباطات زیرساخت را بررسی و به شرح زیر 

تصویب کرد:
ماده ۱- ستون زیرساخت در جدول مندرج در جز )۱( 
بند »ج« ماده )۲( مصوبه جلســه شماره )۲۶۶( مورخ 
۲۱/۰۸/۱۳۹۶ کمیسیون به دو بخش داخل هر ناحیه و 
بین نواحی تفکیک و جدول مذکور به شرح زیر اصلاح و 
از اول تیر ۱۴۰۲ اعمال می شود: گفتنی است؛ تا پیش 
از این و طبق مصوبه ۲۶۶ سال ۱۳۹۶، تعرفه خدمت ابر 
انتقال برای سرعت بالای ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه به سه 
دسته »زیرساخت«، »غیر زیرســاخت بین شهری« و 
»غیر زیرساخت شهری« دسته بندی می شد، اما اکنون 

کمیسیون تنظیم مقررات آن را به دو بخش داخل هر 
ناحیه و بین نواحی تفکیک کرده است.

با مصوبه جدید، این تعرفه به دو بخش داخل هر ناحیه 
و بین نواحی تقســیم شده اســت و تعرفه گذاری نیز 
از این پس به دو صورت ۱۰ تــا ۵۰ درصد تعرفه انجام 
می شود. به این صورت که اگر انتقال در داخل هر ناحیه 
اتفاق افتاده باشد ۱۰ درصد تعرفه و در بین نواحی ۵۰ 
درصد تعرفه محاسبه خواهد شــد. و همچنین بر این 
اساس، ۳۱ استان کشــور به پنج ناحیه تقسیم شده اند 
که فهرست استان های واقع در هر ناحیه زیرساخت به 

شرح زیر است.
تعرفه ارائه خدمات ابر انتقال بر اساس نمودار پهنای باند 
تجمیع شده مصرفی دارنده پروانه در هر نقطه حضور 
شرکت ارتباطات زیرساخت بســته به اینکه داخل هر 
ناحیه یا بین نواحی قرار گرفته باشد، مطابق روش صدور 

صورتحساب بر مبنای اندازه گیری مصرف بالاترین پیک 
ماهانه و گزارش سوئیچ دسترسی زیرساخت با میانگین 
پنج )۵( دقیقه ای و لحاظ حداقــل ۲۰ درصد ظرفیت 

هر پورت محاسبه و به صورت ماهانه دریافت می شود.
دارندگان پروانه ایجاد و بهره برداری از شبکه ارتباطات 
ثابت )FCP( و مشمولین بند )۴-۱-۴( ماده )۴( اصول 
حاکم بر پروانه های یکپارچه شبکه و خدمات ارتباطی 
)موضوع مصوبه شماره )۱( جلسه شماره )۳۳۶( مورخ 
۰۹/۰۵/۱۴۰۱(، موظفند ظرف مدت یک ماه، از تاریخ 
ابلاغ این مصوبه تصمیم خود را در خصوص تأمین یا عدم 
تأمین تجهیزات حاکمیتی در نواحی )۲( تا )۵( جدول 

موضوع ماده )۲(، به سازمان اعلام کنند.
تبصره ۱: برای اشخاص موضوع این ماده از تاریخ اعمال 
تعرفه های جدول ذیل ماده )۱(، به مدت یک سال، تعرفه 

نقاط بین نواحی با ضریب ۸۵/۰ اعمال می شود.

بیت کوین با صعود به بیش از ۲۹ هزار دلار به بالاترین 
ســطح در ۶ هفته گذشته رســید. بزرگترین ارزهای 
دیجیتال جهان به رشــد خود ادامه دادند و بیت کوین 
برای اولین بار در بیش از ۶ هفتــه از مرز ۲۹هزار دلار 
عبور کرد زیرا به نظر می رســد اشتها برای دارایی های 
پرخطر در بحبوحه عدم اطمینــان اقتصادی جهانی 

افزایش یافته است.
به نظر می رســد که این حرکت صعــودی پس از آن 
تقویت شده است که شرکت سرمایه گذاری بلک راک 
درخواســتی را به کمیســیون بــورس و اوراق بهادار 
ایالات متحده بــرای صندوق قابل معاملــه در بورس 

بیت کوین )ETF( ارسال کرد که علیرغم تصمیم آژانس، 
از کوین بیس پس از ســرکوب اخیــر آن در مبادلات 
دارایی دیجیتال برای مدیریــت و قیمت گذاری بازار 

استفاده می کرد.
شــرکت بلک راک )BlackRock(، موسسه خدمات 
مالــی آمریکایــی چندملیتی اســت کــه در زمینه 
سرمایه گذاری، مدیریت سرمایه گذاری، مدیریت ثروت 
و مدیریت دارایی فعالیت می کند و  به عنوان بزرگ ترین 
شرکت مدیریت دارایی جهان شناخته شده است. در 

ســاعت ۹و۵۳ دقیقه صبح به وقت شرقی، بیت کوین 
۳.۶۵ درصد افزایش یافت و بــه ۲۹هزار و ۳۳۵.۷۲۰ 
دلار و بالاترین ارزش خود از ۶ ماه مه رسید. در همان 
زمان، اتریوم ۲.۴۴ درصــد جهش کرد و به ۱۸۳۴.۶۸ 

دلار فروخته شد.
مجمــوع ارزش بــازار جهانــی ارزهــای دیجیتال 
در حال حاضــر ۱.۱۹ تریلیون دلار برآورد می شــود 
که این رقم نســبت به روز قبل ۵.۱۰ درصد بیشــتر 
شــده اســت. در حــال حاضــر ۴۹.۶۲ درصد کل 

بــازار ارزهــای دیجیتــال در اختیــار بیت کویــن 
 بــوده کــه در یــک روز ۰.۳۰ درصــد افزایــش 

داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۵۹.۱۹ میلیارد دلار اســت که ۳۵.۲۹ درصد افزایش  
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۶۱ میلیارد دلار است که ۶.۱۰ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۵۵.۱۹ میلیارد دلار است 
که ۹۳.۲۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

در جلسه هیئت عامل صندوق نوآوری؛

برنامه حمایت از صادرات محصولات دانش بنیان تصویب شد

سقف تعرفه خدمات ابر انتقال تعیین شد 

آغاز اجرای طرح توزیع ترافیک و تمرکززدایی شبکه ارتباطی

رکوردصعودیجدیدازبیتکوین

فناوریو
اطلاعات
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سبکزندگي

زدودن رنــج فقــر و محروميــت از چهره 
افــراد مســتحق و خصوصــا اطفالي كه 
فرشــته هاي خداوند روي زمين هستند از 
والاترين، الهي ترين و انســاني ترين كارها 
به شــمار مي رود و با وجود اقدامات دولت و 
همراهي خيرين در ازبين بــردن محروميت ها، باز هم تلاش در جهت 
توســعه كمي و كيفي موسســات خيريه امري كاملا ضروري است. 
در هيچ كشــوري دولت ها به تنهايي نمي توانند مشــكلات ناشي از 
فقر و محروميت را مرتفع كنند و بر اين اســاس موسسات خيريه مرم 
نهاد كه به درستي مديريت و هدايت شــوند، مي توانند بازوي توانايي 
براي دولت و يار غمخوار و توانمندي براي اقشــار آسيب پذير باشند. 
موسســه خيريه نيك گامان جمشــيد از جمله موسســات خوشنام 
خيريه اســت كه در برنامه ها و فعاليت هــاي خيرخواهانه، افق هاي 
جديدي را مدنظر قرار داده و موفقيت هاي مثال زدني به دســت آورده 
 اســت. گفت وگوي ما را با اشــكان تقي پور، مدير اجرايي اين موسسه 

در ادامه مي خوانيد: 

آقاي تقي پور موسســه خيريه نيك گامان جمشيد 
چگونه متولد شد؟

 فكــر اوليــه تشــكيل ايــن موسســه بــه ســال 1377 
باز مي گردد كه يكي از اقوام اينجانب از خارج كشور به ايران آمده 
بود و تصميم داشــت كودكي را به فرزندخواندگي قبول كند. 
وقتي مراحل اين كار كه بســيار هم سخت و توام با حساسيت 
ويژه مسئولان بهزيستي و قوه محترم قضائيه است، طي شد، آن 
فرد پرسيد اگر من كمك هاي خيريه ايرانيان خارج از كشور را 
داوطلبانه سازماندهي كنم، شما هدايت اين كمك ها را به مسير 
درست به عهده خواهي گرفت ؟ من به عنوان وظيفه انساني و 
كاري كه قلبم با آن همراهي مي كرد قبول مســئوليت كردم و 
طي سال هايي كه گذشت اين مسئوليت به كار اصلي من تبديل 
شد. به تدريج ايرانيان نيكوكار داخل كشور هم به اين كمپين 
نيكوكاري پيوستند و كارهاي خيريه ما ادامه پيدا كرد. در تاريخ 
8/8/ 1388 همزمــان با ولادت امام رضا)ع( موسســه خيريه 
نيك گامان جمشيد با اهدافي متعالي از جمله گسترش فرهنگ 
خيرخواهي، حمايت از اقشار آسيب پذير و در معرض آسيب و 
توانمندسازي اين اقشار به ويژه كودكاني كه از فقر و محروميت 
 و آســيب هاي اجتماعي رنج مي برند، با تكيه ويژه بر آموزش، 

رسما متولد شد. 

تفاوت موسســه خيريه نيك گامان جمشيد با ديگر 
خيريه ها چيست؟

از نظر ما اغلب قريب به اتفاق موسسات خيريه درحال تلاش براي 
ساختن جامعه اي بهتر و سالم تر هســتند و اگر قائل به تفاوتي در 
عملكرد و اهداف موسســه خيريه نيك گامان جمشيد هستيم، به 
معني نفي تلاش هاي ساير عزيزاني كه در اين عرصه خدمت رساني 
مي كنند، نيست. با اين مقدمه، باور ما در موسسه نيك گامان جمشيد 

اين است كه امور خيريه بايد از كمك به اقشار ضعيف و آسيب پذير آغاز 
شود اما در اين سطح باقي نماند و در مرحله بعد ذهن ها و همت هاي 
نيكو به عرصه هاي فراتر قدم بگذارد و به مسائل زيربنايي تر بپردازد تا 
آسيب هاي اجتماعي و فقر از ريشه مداوا شود، اين بزرگ ترين تفاوت 
ما با ساير موسسسات خيريه اســت. براي مثال ما علاوه بر كمك به 
فقرا و محرومان جامعه تمركز خود را بر آموزش كودكان محروم از 
طريق ساخت مدرسه در مناطقي كه از نظر برخورداري از خدمات و 
امكانات با وضعيت مطلوب فاصله زيادي دارند، قرار داده ايم يا نمونه 
ديگر اقدامات ما ساخت و تجهيز مراكز آموزش هاي حرفه اي براي 
افراد و كودكان معلول بوده است و اين عزيزان اكنون بعد از فراگرفتن 
حرفه هاي هنري و درآمدزا همچــون نجاري هنري )منبت كاري و 

مشبك( و برگزاري نمايشگاه و كســب درآمد از حرفه خود، اكنون 
خودشــان به آموزش افراد معلول و حتي سالم پرداخته اند. ساخت 
و تجهيز مراكز شــيرخوارگاهي و نگهداري كودكان بي سرپرست و 
بدسرپرست تحت نظارت سازمان بهزيستي و راه اندازي سايت هاي 
آموزش كامپيوتر و زبان و... در اين مراكز علاوه بر مدرسه ســازي و 
پشتيباني مالي آموزشي در استان هاي محروم و آسيب ديده از اين 
جمله اند. گستره فعاليت هاي موسســه هم اكنون با كمك خيران 
به استان هاي تهران )تهران و شهر ري(، كرمان، آذربايجان شرقي، 
كردستان، بوشهر، مازندران، ايلام و البرز و اخيرا سيستان و بلوچستان 
توسعه يافته است. به اين ترتيب فعاليت هاي خيرخواهانه موسسه 
ما پرداختن به ريشه ها و توانمندسازي اقشار هدف را كاري اساسي 

و به اندازه زدودن ظواهر نامطلوب محروميت از اجتماع، پر اهميت 
قلمداد مي كند. اين مهم، با ساختن فرهنگســرا در شهر زلزله زده 
شُنبه استان بوشــهر براي انجام اهداف فرهنگي و آموزشي وزارت 
 فرهنگ و ارشاد اسلامي در منطقه با مشورت موسسه، پس از زلزله، 

ادامه يافته است. 

به نظر شــما چگونه مي توان كمك و ياري ايرانيان را به 
سازمان هاي مردم نهاد مانند خيريه ها بيشتر جلب كرد؟

گام اول موفقيــت كار هر موسســه مردم نهادي بــر اطمينان 
خيران يا داوطلبان و همياران آن موسســه اســتوار است. اگر 
هدف كلي واضح و مشخص باشــد و راه رسيدن به آن از گام اول 

تا انتها، مرحله به مرحله، براي خيران ترسيم شود و شفافيت در 
تمام زمينه ها درباره هر پروژه انسان دوســتانه يا عام المنفعه اي 
حرف اول را بزند، موفقيت اســتمرار دارد. چــون فرد نيكوكار 
 نتيجه عمل خــود را مي بيند و در پاســخ طبيعي بــه آن، در
 عمل نيك بعدي با انگيزه و اطمينان بيشتر شركت مي كند. جلب 
اطمينان با ترسيم نقشه راه، توضيح صادقانه عملكرد حتي اگر 
اشتباه يا مشــكلي در عملكرد پيش آيد، شفافيت مالي، تماس 
مداوم با خيران و مردم علاقه مند به كار سودمند اجتماعي و بيان 
و نمايش واقع بينانه و تمام و كمال نتيجه پروژه ها با به كارگيري 
تمام روش هاي به روز ارائه پروژه باعث مي شود تا كمك خيران به 

هدف دلخواهشان بيشتر و نزديك تر شود.

مدير اجرايي موسسه خيريه نيك گامان جمشيد درگفت وگو با »کسب وکار« مطرح کرد

توانمندسازیاقشارآسیبپذیرباآموزش

»كسب وكار«  - در 10 سال گذشته 
سن مصرف ســيگار در كشور 6 سال 
پايين تر آمده اســت. همين موضوع 
باعث شده نگراني هاي زيادی درباره 
وضعيت مصرف سيگار در كشور ايجاد 
شود. علي اكبر سياري، معاون بهداشت وزير بهداشت، مقصر 
اصلي اين اتفاق را ســه گروه تجار و واردكنندگان، صنعت و 
توليد كنندگان و قاچاقچيان مي داند. وي معتقد اســت آن ها 
دست به دســت هم داده اند تا مصرف سيگار در كشور كاهش 
پيدا نكند. ســياري روز گذشــته با گلايه از تصويب نشــدن 
افزايش ماليات بر ســيگار اين ســوال را مطرح كرد كه »چرا 
نمايندگان مجلس كه وظيفه قانونگذاري و نظارت را برعهده 
دارند، ورود ســالانه هزار كانتينر قاچاق ســيگار به كشور را 
پيگيري نمي كنند؟« افزايش توليد ســيگار در داخل به دليل 
كاهش قاچاق و رسيدن سن سيگار كشيدن از 14 سال به 10 
سال زنگ خطري است كه صداي اعتراض وزارت بهداشت را 

هم درآورده است. 

  ســالانه 60 ميليارد نخ ســيگار در كشور مصرف 
مي شود

معاون وزير بهداشت با اشاره به كساني كه در كميته تلفيق براي 
جلوگيري از افزايش ماليات بر سيگار دفاع كردند، گفت: اين سوال 
مطرح مي شود كه اين كارشناســاني كه دفاع مي كنند و به فكر 
سلامت مردم نيستند، چه كساني هستند. سياري با انتقاد از اين 
افراد گفت: يكي از مهم ترين مولفه ها براي كاهش مصرف سيگار 
كه در دنيا هم نتيجه داده، افزايش ماليات بر سيگار است. درحالي 
كه مجلس عنوان مي كند، نمي تواند نسبت به خرده فروشي ماليات 
اخذ كند. ما اصــلا كاري با خرده فروش هــا نداريم، بلكه عنوان 
مي كنيم افزايش ماليات بر سيگار را بايد واردكننده يا توليدكننده 
سيگار پرداخت كند. معاون وزير بهداشت با ابراز تاسف از گذشتن 
زمان فصل بودجه ريزي در مجلس تصريح كرد: نمايندگان مجلس 
بايد به وظايف ذاتي خود عمل كنند، بنابراين ما مجددا درخواست 
مي كنيم، تا ورود ســالانه هزار كانتينر ســيگار قاچاق به كشور 
پيگيري شود. به گفته سياري، سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در 
كشور مصرف مي شود. همچنين 65 هزار نفر نيز به دليل مصرف 

سيگار جان خود را از دست مي دهند. 

  سال 79 سن شروع سيگار 16 سال بود
درحالي امروز سن مصرف ســيگار به 10 سال رسيده كه در 
سال 79 ميانگين سن شروع مصرف، 16 سال بود. با اين حال 
حميدرضا روح افزا، عضو هيات علمي دانشــگاه علوم پزشكي 
اصفهان، در گفت وگو با ايســنا گفته است: با وجود اينكه اين 
كاهش سن نشان دهنده خطري جدي است اما شيوع مصرف 
دخانيات در ايران در مقايسه با كشورهاي خاورميانه و غربي 
چندان بد نيســت و به طور كلي مي توان گفت در آن كشورها 
بيشتر است. به گفته وي در كشورهاي حاشيه خليج فارس و 

خاورميانه مصرف قليان نسبت به كشور ما بسيار بالاتر است 
و در كشــورهاي غربي و اروپايي مصرف سيگار بسيار بالاتر از 
ايران است. به گفته اين استاد دانشگاه، در ايران ميزان مصرف 
دخانيات حدود 15 درصد اســت درحالي كه ميزان مصرف 
دخانيات در برخي كشورهاي غربي و آمريكاي جنوبي تا 40 
درصد هم مي رســد. وي همچنين درباره افزايش چشمگير 
شيوع مصرف دخانيات در بين زنان گفت: در سال هاي اخير 
نگرش مثبت در رابطه با مصرف دخانيــات در خانم ها مانند 
آقايان زياد شده است و اختلاف بين دخترها و پسرها روزبه روز 

در مســائل گوناگون ازجمله مد، تفكرات و… در حال از بين 
رفتن است. 

  درباره ماليات سيگار ضعيف عمل كرديم
سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در كشــور مصرف مي شود. از اين 
تعداد 38 ميليارد نخ در كشــور توليد و 10 تــا 14 ميليارد نخ 
به صورت رسمي وارد مي شود. بقيه سيگار مصرفي كشور به صورت 
قاچاق وارد مي شــود. براي جلوگيري از قاچاق و افزايش درآمد 
دولت، در قانون برنامه پنجم تكليف شــده تا كل واردات رسمي 

دخانيات به توليد داخل تبديل شود. خسرو صادق نيت، رئيس 
دبيرخانه ســتاد كشــوري كنترل و مبارزه با دخانيات، وقتي از 
تعهدات ايران به ســازمان بهداشت جهاني براي كاهش مصرف 
ســيگار صحبت مي كند، مي گويد: در كنترل مصرف دخانيات، 
ضعيف ترين عملكــرد را درباره ماليات داشــته ايم. آنچه باعث 
نگراني مســئولان از افزايش ماليات بر ســيگار است، احتمالا 
مربوط به قاچاق اين محصول است. پيامد تصويب قانون افزايش 
 ماليات در ســال 86 در مجلس، كاهش توليد داخل و افزايش 

قاچاق بود. 

انتقاد از تصويب نشدن افزايش ماليات سيگار 

چرامجلسپیگیرقاچاقسیگارنیست؟
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کشاورزي

معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل 
شــيلات گيلان از كاهش 34 درصدي 
صيد ماهي ســفيد در آب هاي خزر در 
حوزه اين اســتان خبر داد. اكبر ايلدرم 
علت اصلي كاهش صيد ماهيان به ويژه 
ماهي سفيد را صيد غيرمجاز عنوان و بيان كرد: از مجموع يك هزار و 
124 تن ماهيان استخواني صيد شده از ابتداي موعد صيد تاكنون، 
494 تن با ســهم 44 درصد از ميزان كل صيد، ماهي سفيد بوده 
است. بر اســاس داده هاي اداره كل شــيلات گيلان، ماهي سفيد 
مهم ترين ماهي اســتخواني درياي خزر بوده و بــا توجه به ارزش 
غذايي بالا، كيفيت عالي گوشت و لذيذ بودن مورد توجه صيادان، 
 ساحل نشينان و مردم كشور ما و حتي ساير كشورهاي حاشيه درياي 

خزر است. 

كاهش 17 درصدي صيد ماهيان استخواني 
طول عمر اين ماهي در درياي خزر بين 9 تا 10سال بوده و در حوزه 
ايراني درياي خزر نيز داراي دو فرم بهاره و پاييزه است و از اواسط 
اسفندماه تا اواسط ارديبهشت ماه بسته به دماي آب، جريان هاي 
دريايي و شــرايط اكولوژيكي وارد رودخانه ها و تالاب انزلي براي 
تخم ريزي طبيعي مي شود. معاون صيد و بنادر ماهيگيري شيلات 
گيلان در ادامه با اشاره به اينكه صيد ماهيان استخواني نيز درمجموع 
17 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال كاهش يافته، افزود: 577 
تن از كل صيد را نيز كفال ماهيان با سهم 51 درصد صيد و 53تن 
ديگر معادل پنج درصد صيد را ساير گونه ها تشكيل مي دهند. ايلدرم 
ارزش اقتصادي يك هزار و 124 تن ماهي استخواني صيد شده در 

گيلان را 216 ميليارد ريال عنوان كرد. 

صيد 6500 تن كيلكا در گيلان
وي خاطرنشــان كرد: اين ميزان ماهي توســط چهار هزار صياد 
گيلاني عضو 51 شركت تعاوني با قريب 14 هزار بار پره كشي صيد 
شده است. معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل شيلات گيلان 
ميانگين صيد هر شركت را 22 تن اعلام و بيان كرد: از ابتداي امسال 
تاكنون درمجموع شش هزار و 500 تن كيلكا در گيلان صيد شده 
كه نسبت به مدت مشابه پارسال 18درصد افزايش نشان مي دهد. 
وي اضافه كرد: اين ميزان كيلكا به ارزش اقتصادي 65 ميليارد ريال 
توسط 26 شناور صنعتي صيد شد كه بخش اعظم آن تبديل به پودر 
ماهي جهت دامداري ها و مرغداري ها و مابقي مصرف انســاني در 

قالب كنسرو يا به صورت فرآورده هاي منجمد يا تازه راهي بازار شده 
است. مهلت صيد ماهيان استخواني در گيلان به استثناي معدودي 
از صيدگاه هاي شمال استان، از بيستم مهرماه تا بيستم فروردين ماه 
است. هم اكنون بيش از چهار هزار ماهيگير در 300 كيلومتر آب هاي 
ساحلي خزر در محدوده گيلان از آستارا تا چابكسر در فصل صيد 

فعاليت دارند. 

ثبات قيمت ها با وجود كاهش صيد
باوجــود كاهش قابل توجه صيد در ســواحل شــمالي به نظر 
مي رســد قيمت آبزيان خوراكــي در بازار تغيير محسوســي 
نداشــته و حتي گزارش ها از كاهش قيمت ها حكايت دارد. بر 
اين اســاس مديركل دفتر بهبود كيفيت و فرآوري ســازمان 
شــيلات با بيان اينكه افزايش 15تا 20 درصدي قيمت آبزيان 

در مقاطع پاياني ســال منطقي اســت، اظهار داشت: به طور 
كلي نه تنها هيچ گزارشــي از افزايش قيمت در مقاطع پاياني 
سال به دســت ما نرســيده بلكه قيمت هاي برخي محصولات 
نيز كاهش يافته اســت. وي اضافه كرد: در حال حاضر عرضه 
محصولات شيلاتي در فروشگاه هاي زنجيره اي و نمايشگاه هاي 
بهاره براســاس هماهنگي هايي كه با واحدهاي فرآوري شده، 

به طور متوســط با 25 درصد تخفيف انجام مي شود. گلشاهي 
با بيان اينكه ما امسال نمايشگاه مجزا برگزار نكرديم و واحدها 
را موظف ساختيم در نمايشــگاه هاي بهاره حضور پيدا كنند، 
گفت: محصولات تخفيف خورده، آماده به طبخ و شــامل انواع 
محصولات فرآوري شده، فيله شده، فيله هاي بدون استخوان، 

استيك و غيره هستند.

 معاون صيد شيلات گيلان خبر داد

کاهش صيد ماهي سفيد  در آب هاي گيلان

در حالي كه يك هفته بيشتر تا رسيدن 
ســال جديد و ايام نوروز باقي نمانده، 
عرضه ميوه هاي قاچاق در بازار رسمي 
كشــور افزايــش يافته و كســي هم 
پاسخگوي آن نيست. البته نايب رئيس 
خانه كشاورز معتقد است وزارت جهاد كشاورزي و دولت براي 
حمايت از توليد ملي بايد عليــه قاچاقچيان اعلام جرم كنند و 

عزمي ملي براي جلوگيري از آن در كشور به وجود آيد. 

عرضه بي دغدغه ميوه هاي قاچاق
عرضه ميوه هاي قاچاق از پرتقال تركيه اي، سيب فرانسوي، انگور 
شيري آفريقايي، گلابي و سير چيني در بازار ميوه و تره بار شب 
عيد پايتخت به حدي گسترده و آشــكارا صورت مي گيرد كه 
گويي قاچاقچيان از مجوزها و امضاهاي طلايي استفاده كرده اند 
كه اينقدر آسوده و بي استرس بازار قاچاق خود را تبليغ مي كنند. 

نامشخص بودن متولي برخورد با ميوه قاچاق
البته جاي تعجب اينجاست كه وزارت جهاد كشاورزي در سال 
جاري بارها به عنوان متولي توليد و بازار محصولات كشاورزي 
اعلام كرده كه براي واردات هيچ ميوه اي به غير از موز مجوز نداده 
است و بايد با ديگر ميوه هاي وارداتي برخورد شود اما مشخص 
نيست اين ميوه هاي قاچاق كه در حجم وسيع و گسترده عرضه 
مي شــوند، از كدام مبادي رسمي و غيررســمي به كشور وارد 
شده اند و اساسا مسئول برخورد با اين عرضه هاي غيرقانوني و 

البته آشكار كيست؟

لزوم اعلام جــرم وزارت جهاد كشــاورزي عليه 
قاچاقچيان

عنايت ا... بياباني، نايب رئيس خانه كشــاورز در اين باره گفت: 
گرچه مسئولان وزارت جهاد كشاورزي در برابر زياده خواهي هاي 
برخي ســودجويان براي واردات ميوه ايستادگي كردند و هيچ 
مجوزي بــراي واردات ميوه در اين ايام صادر نشــد اما وزارت 
جهاد كشــاورزي و همه تعاوني ها و تشكل هاي توليدي بخش 
خصوصي به عنوان متولي توليد ملي و حافظ منافع كشور بايد 
عليه قاچاقچيان اعلام جرم كنند. وي افزود: واردات محصولات 
كشاورزي مانند ميوه و تره بار نه تنها عوارض وارداتي و اقتصادي 
براي كشــور به همراه دارد بلكه مي تواند پيامدهاي نباتي نيز 
داشته باشد و بيماري هاي بســياري را گريبانگير باغات كشور 

كند. 

بي مشتري شــدن ميوه هاي ايراني با تغيير ذائقه 
مردم

نايب رئيس خانه كشاورز اظهار كرد: يكي ديگر از مشكلاتي كه 
قاچاق ميوه براي بازار داخلي و توليدكنندگان ايراني دارد اين 
است كه ذائقه مردم نسبت به اين محصولات تغيير پيدا كرده 
و ديگر نمي توان به بازار باثبات و پايدار محصولات كشــاورزي 
ايراني اميدوار بود و نتيجه آن بي مشتري شدن ميوه هاي ايراني 

و نابودي باغداران است. 

نبود قاعده درست براي ورود كالاهاي وارداتي
بياباني با بيان اينكه توليد محصولات كشاورزي و ميوه و تره بار 
بايد تطابق بيشــتري با ذائقه مصر ف كنندگان داخلي داشته 
باشد، گفت: آنچه مسلم اســت نبود قاعده درست براي ورود 
كالاهاي وارداتي است، چرا كه محصولات كشاورزي كه بايد با 
نظر وزارت جهاد كشاورزي به كشور وارد شوند نبايد اجازه عرضه 

در بازار ميوه و تره بار را داشته باشند. 

ميوه قاچاق، مشكل هر ساله بازار شب عيد
به گزارش ايسنا، ميوه هاي قاچاق و عرضه غيرقانوني آن در بازار 

به ويژه در ايامي مانند شب عيد كه تقريبا جزو مشكلات هر ساله  
است امسال هم جاي خود را در بازار حفظ كرده و پيگيري ها از 
مسئولان وزارت جهاد كشاورزي درباره دليل عرضه گسترده 
اين محصولات با وجود ممنوعيت واردا تشان و نداشتن مجوز، 

هنوز نتيجه اي نداشته است. 

ذخيره سازي 70 هزارتن سيب و پرتقال
در اين بين، حسين صفايي مديرعامل سازمان مركزي تعاون 
روســتايي ايران از ذخيره ســازي 70هزار تني سيب و پرتقال 
شب عيد خبر داد. حســين صفايي با بيان اينكه ايران از جمله 
كشورهايي است كه سرانه مصرف ميوه آن بالاست، گفت: چند 
سالي اســت كه دولت براي اجراي تنظيم بازار ميوه شب عيد 

ماموريت يافته و سازمان جهاد كشاورزي با همكاري سازمان 
تعاون روستايي براي ذخيره سازي دو محصول سيب و پرتقال 
كه بيشترين مصرف را در ايام عيد دارد، اقداماتي را انجام داده 
است. وي ادامه داد: ذخيره سازي سيب و پرتقال به اندازه نياز از 
باغداران خريداري شده و در روزهاي پاياني سال به بازار عرضه 

مي شود. 

حمايــت از توليد كننده داخلي بــا ميوه قاچاق 
همخواني ندارد

مديرعامل سازمان مركزي تعاون روســتايي ايران با اشاره به 
اينكه مازندران قطب اصلي توليد مركبات در كشــور اســت، 
خاطرنشان كرد: 85 درصد پرتقال ذخيره شده براي شب عيد از 

مازندران است و از ابتداي اسفند ماه حمل پرتقال ذخيره شده از 
مازندران به ساير استان هاي متقاضي و داراي سهميه انجام شده 
است.  وي درباره ذخيره سازي سيب شب عيد گفت: استان هاي 
آذربايجان غربي، زنجان و شهرستان دماوند از جمله استان هاي 
توزيع كننده سيب در شب عيد به هموطنان هستند. به گفته 
صفايي هدف از تنظيم بازار شب عيد اتكا به توليدات داخلي و 

حمايت از توليدكننده است. 
نكته اي كه از سوي مسئولان تنظيم بازار ميوه مورد بي اعتنايي 
قرار گرفته اين است كه شعار حمايت از توليد كننده داخلي با 
وفور عرضه ميوه قاچاق همخواني ندارد و از مســئولان انتظار 
مي رود تســاهل و مهرباني با قاچاقچيان ميوه را بيشتر از اين 

ادامه ندهند.

 گلابي چيني، سيب فرانسوي و پرتقال تركيه اي در برخي ميوه فروشي ها عرضه مي شود

جولان ميوه هاي قاچاق در بازار شب عيد
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اصناف

بازار لوســتر و روشــنايي بــازاري 
بســيار متنوع اســت چراكه فقط در 
اســتان تهران بيش از ۳۰۰ سازنده 
لوســتر وجود دارد كه هر يك از آنان 
نيز حداقــل ۱۰ مدل لوســتر توليد 
مي كنند. علاوه بر اين، تعداد بسيار زيادي از توليدكنندگان و 
فروشندگان لوستر در بازار اين كالا به فعاليت مشغول هستند 
كه هيچ گونه مجوزي نداشــته و حتي زير نظــارت اتحاديه و 
نهادهاي مربوطه ديگر نيســتند. در تهران بازار شوش مركز 
اصلي خريدوفروش لوستر است. اين بازار در زمان كوتاهي به 

قطب بزرگ تجاري تبديل شد. 

بازار شوش، قطب تجاري بزرگ
احمد رحماني، رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
لوســتر، بلور و چيني در گفت وگو با »كسب وكار« در اين باره 
گفت: بازار شــوش در زمان كوتاهي به قطــب بزرگ تجاري 
تبديل شــد و ما با مسائل پيش بيني نشــده اي مواجه شديم. 
مشكلاتي مثل سدمعبر و دستفروشان و... وجود داشت. حدود 
دو سال طول كشيد تا به ساماندهي كنوني رسيد. ساماندهي 
كه در شوش انجام شد براي ارتقاي حيثيت و وجاهت كسبه 
داراي اهميت اســت. در حال حاضر بازار شوش قطب تجاري 
بزرگي شده اســت. اين بازار داراي آبرو و امنيتي است كه با 
تلاش و پيگيري هاي بسيار به دســت آمده است. وي افزود: 
تعزيرات با كمك شهرداري پس از رفع سدمعبر فضاي امني 
را براي مشتريان و خريداران به وجود آوردند. البته ساماندهي 
بازار شوش تنها شامل ســاماندهي بساط گسترها نبود بلكه 
ساماندهي چهارچرخ ها و چرخ هاي دستي هم در دستور كار 

شهرداري ناحيه قرار گرفت. 
ضمن يكسان سازي چرخ ها، افرادي با لباس هاي يكدست براي 
حمل بار استخدام شده اند كه همه پلاكدار هستند و به زودي 
طرح قيمت گذاري حمل بار هم انجام خواهد شــد.  مقررات 
ساعات عبور چهارچرخ ها در گشتگاه تدوين شده است و غير 
از ساعت هاي مقرر، ورود چهارچرخ ها مطلقا ممنوع مي باشد و 
تنها كساني كه داراي دوچرخه حمل بار هستند، مي توانند در 
پياده روها حركت كنند. مشتريان براي ايجاد امنيت اموال خود 
بهتر است از چرخ هاي صورتي پلاكدار استفاده كنند. رئيس 
اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و چيني 

گفت: در سال هاي اخير رشــد و توسعه كمي و كيفي صنعت 
هنر لوستر توليدي كشور موجب توسعه صادرات اين صنعت 
به كشورهاي مختلف جهان شده است. صنعت لوستر كشور 
آينده درخشــاني دارد. اگر دولتمردان از اين صنعت حمايت 
كنند و به توليد اهميت دهند، مسلما ارزآوري بسياري براي 

كشور خواهد داشت. 

رقابت صنعت لوسترسازي با اروپا
رحماني اظهار داشت: صنعت لوسترســازي ايران كه داراي 
سابقه طولاني است، در سال هاي اخير از رشد و توسعه مناسبي 
برخوردار بوده و در حال حاضر با لوسترهاي توليدي كشورهاي 
ايتاليا، اسپانيا و چك قابل مقايسه و رقابت است.  وي با بيان 
اينكه در حال حاضر بيش از ۸۰ درصد لوستر كشور در داخل 
توليد مي شود، گفت: صنعت لوســتر ايران در حال تخصصي 
شدن و پيشــرفت اســت و كاركنان اين صنف نيز با عشق و 
علاقه اي وصف ناشــدني اين صنعت را به جلو پيش مي برند 
بنابراين ما قادريم كه با كشورهايي مانند چك و ايتاليا رقابت 
كنيم.  رحماني افزود: در حال حاضر 4۰۰ كارخانه توليد كننده 
لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني در كشور فعال هستند 
كه حدود 4۰ هزار نفر به صورت مســتقيم در آن ها شــاغل 
هستند و بيش از يك صد هزار نفر هم به صورت غيرمستقيم در 
اين صنعت اشتغال دارند. وي تصريح كرد: حدود 7۰ درصد از 
مواد اوليه توليد لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني كشور از 
داخل تامين مي شود و توليدات داخلي هم پاسخگوي بيش از 

۸۰ درصد از نياز داخل هستند. 

صادرات لوستر با بسته بندي هاي شيك
رحماني با بيان اينكه ما از لحاظ بســته بندي كالاها ضعيف 
هســتيم، خواســتار صادرات انواع لوســتر با جديدتركردن 

بسته بندي هاي شيك و باكيفيت شد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و 
چيني همچنين گفت: بســياري از كشــورها سعي مي كنند 
كه بازارهاي كشــورهاي ديگــر را قبضه كننــد و براي اين 
كار قيمت ها را مي شــكنند تــا كالاهــاي ارزان را وارد بازار 
كشــورهاي هدف كننــد و بــا ايــن كار اولا كارخانه هاي 
 داخلي را از پا درمي آورند و ثانيا كالاهاي خــود را در بازار ها 

نشان می دهند. 

هزينه هاي توليد در ايران بالاست
وي درباره قيمت بــالاي كالاهاي داخلــي مي گويد: درواقع 
كالاهاي داخلي گران نيستند، بلكه هزينه هاي توليد در ايران 
بالاست و تا يك كالا به مرحله فروش برسد، مراحل طولاني و 

هزينه بري را طي مي كند. 
اين در حاليســت كه در ضمن بايد تجهيزات مدرن وارد اين 
صنعت شود. در ايران تكنولوژي مناسبي براي اين كار نداريم. 
دستگاه هاي موجود به دليل فرســوده و قديمي بودن بعد از 
2۰۰ هزار قطعه توليد، بايد بازبيني شوند كه وقفه اي طولاني 

در فرآيند توليد ايجاد مي كنــد. ورود تجهيزات مدرن به اين 
صنعت يك الزام اساسي است زيرا بازاري با مشترياني به تعداد 

خانواده هاي ايراني دارد. 
به گزارش »كسب وكار« آمارها نشــان مي دهد در ميانه دهه 
هشتاد شمسي صادرات لوســتر از ايران بـــه رقمي معادل 
۱۳ ميليون دلار هم رســيد. براســاس آمارها تــراز تجاري 
كشـــور بين سال هاي ۸5 تا 9۱ بالغ بـــر ۸/۸ميليـون دلار 
واردات انـواع لوستر بـــه كشور صورت گرفته است و درواقع 
توليدكنندگان ايراني در بين اين سال ها تقريبا 9۰ درصـــد 

از ســـهم بازار لوستر كشور را تامين كرده اند اما ايـــن روند 
با رشد شــديد واردات كالاهاي چيني تهديد شـــده است. 
در ســال 9۱ حجـــم واردات 5/4 ميليـــون دلاري لوستر 
بـه ايـران درآمـد 4ميليـون دلاري بـــراي توليدكنندگان 
چيني به همراه داشته است و در نگاه اول بـــا توجه بـــه آن 
چه كه از آن ســهم بازار گفته مي شــود نبايد مشكل جدي 
براي بازار لوسترســازان ايراني باشــد ولي ظاهــرا اين تنها 
 يك سوي مساله اســت و واقعيت پنهان ديگري در پس اين 

آمارها وجود دارد. 

رئيسسابقاتحاديهتوليدكنندگانوفروشندگانلوستر،بلوروچينيدرگفتوگوبا»كسبوكار«:

هشتاد  درصد لوستر كشور توليد داخل است

دســت زير چانه زده اند و نشسته  اند. 
باوجود هياهــوي بــازار و جمعيت 
به هم فشــرده بــازار اما دخــل اين 
جماعت آن طور كــه خود مي گويند، 
پر نمي شــود.  درحالي كه 2 هفته به 
پايان ســال 9۳ مانده، انتظار مي رفت بازار كالاهاي اساسي و 
خريد شب عيد رونق خاصي داشته باشد اما انگار قدرت خريد 
كارگران و كارمندان و اقشار متوسط و ضعيف جامعه آب رفته 
است.  بازار فرش فروشان، بازار لوازم خانگي، آجيل و خشكبار 
و خواربارفروشــان اين روزها سكه نيســت و مي گويند بازار 
كساد است. قيمت ها هم نسبت به يك ماه اخير تفاوتي نكرده 
و اغلب كســبه مي گويند: اصلا تمايلي به افزايش قيمت  كالا 
نداريم، چون همين گونه هم مردم قدرت خريدشــان كاهش 

يافته است. 

كاهش قدرت خريد مردم در روزهاي پاياني سال
گراني ميوه در مغازه ها ســبب شــده تا بازار وانت بارهايي كه 
ميوه مي فروشــند، بهتر باشــد. آن ها به كوچه ها و خيابان ها 
مي روند و مردم را به خريد ترغيب مي كنند. اگرچه چند روزي 
است كه كمتر از آن ها خبري است و به دليل گراني ميوه، گويا 
آن ها هم دست به كار شده اند تا ميوه هاي خريداري شده خود 
را دســته بندي كرده و مرغوب هايش را براي بازار شــب عيد 

بفروشند. 
در عين حال، مردم هم از بازار اين روزهاي ميوه شكايت دارند 
و معتقدند كه قيمت بســيار بالا رفته و از سوي ديگر، كيفيت 
هم پايين آمده اســت. آن ها از دولتمردان انتظار دارند تا اگر 
هم شده توزيع پيش از موعد ميوه را در دستور كار قرار دهند 
تا بلكه حساب و كتاب دلالان بر هم خورد و قيمت ها در بازار 

بشكند. 
اما به هرحال، قدرت خريد مردم در اين روزها به شدت كاهش 
يافته و زمينه براي كم رونق شدن بازار ميوه فراهم شده، البته 
استقبال از خريد ميوه در ميادين ميوه و تره بار سطح شهر بالاتر 
رفته و به همين دليل، جمعيت زيادي در اين ميادين به چشم 
مي خورند، اگرچه به تبع بازار و ميــدان اصلي ميوه و تره بار، 
بازهم قيمت در ميادين ميوه و تره بار شهرداري اندكي افزايش 
يافته است اما به هرحال براي مردم قابل تحمل تر از مغازه هايي 

است كه ميوه را به هر نرخي عرضه مي كنند. 

خبري از بازار داغ شب عيد نيست
وحيدي يكي از فرش فروشــان بازار مولوي از كســادي بازار 
مي گويد و اينكه فروش به اندازه اي اســت كــه بتوان حقوق 
كارگر و هزينه بالا بردن كركره مغازه را داد و خبري از بازار داغ 

شب عيد نيست. 
وي مي افزايد: باوجود آنكه شــركت ها قيمت فرش ماشيني 
را افزايش نداده و قيمت ها مربوط به سال گذشته است اما از 
هر 2۰ مشتري كه قيمت مي گيرد، يكي خريدار است و شايد 
به راحتي بتوان گفت، قدرت خريد نســبت به شب عيد سال 

گذشــته ۳۰ درصد كاهش يافته اســت. اين حرفي است كه 
در گزارش ها اغلب فروشندگان اين صنف  آن را تاييد كردند. 

بازار لوازم خانگي هم از ركود حاكم بر بازار بي نصيب نيســت 
و فروشــندگان مي گويند: براي آنكــه بتوانيم جنس هايمان 
را بفروشيم، به ســود زير نرخ مصوب اتحاديه قانع شده ايم تا 
بتوانيم روزي چند قلم كالا بفروشيم.  »محمد- ط« كه جزو 
فروشندگان باسابقه صنف لوازم خانگي است، مي گويد: شايد 
به تعبيري ما فقط براي اداره ماليــات و بيمه كار مي كنيم و 
بخش زيادي از سود ما صرف دستمزد كارگر، اجاره بها، ماليات 

و بيمه مي شود. 
اما اين مســاله محدود به فرش و لوازم خانگي نيست و صنف 
خواربارفروشان و خشكبار نيز از اين مساله بي بهره نمانده اند. 
قيمت هاي بازار خشكبار كه زماني يك رقمي بود، اكنون در هر 
كيلو بين ۳۰ تا 5۰ هزار تومان برچسب خورده و هزينه آجيل 
شب عيد يك خانواده حداقل ۱5۰ هزار تومان تمام مي شود. 

جالب اينجاست كه قيمت هاي بازار تهران در چهارراه مولوي 
با مغازه هاي سطح شهر تفاوت معناداري دارد. به عنوان مثال 
هر كيلو پسته درجه يك در بازار تهران از 42 تا 47 هزار تومان 

به فروش مي رسد كه در سطح شــهر تهران از 55 تا 65 هزار 
قيمت خورده است. 

يكي از خشكبارفروشــان مي گويد: قدرت خانواده ها بســيار 
كاهش يافته و گاهي نمي دانيم با ۳۰ هــزار تومان چه مقدار 
آجيل روي ترازو بكشــيم و تحويل مردم بدهيم و هر ســال 

دريغ از پارسال!
افزايش قيمت گوشت يكي ديگر از مواردي است كه در بازار با 
هر خريداري كه صحبت مي كني از آن گله دارد. صف طولاني 
جلوي يكي از قصابي هاي بازار مولوي كه گوشت را زير قيمت 
مغازه هاي ديگر مي فروشــد، تشكيل شــده و آدم را ياد صف 

گوشت كوپني دهه 6۰ مي اندازد. 
مردم سه ساعت در انتظار گوشــت تازه اي هستند كه شايد 
تفاوت قيمــت آن در هر كيلو دو تا ســه هزار تومان باشــد. 
پيرمردي 7۰ ســاله درباره قيمت كالاهاي اساســي ازجمله 
گوشــت مي گويد: قيمت ها به حدي افزايش داشــته كه بايد 
سه ساعت و نيم منتظر بمانيم تا شــايد گوشت تازه با قيمت 
هر كيلو 2۸ هزار تومان بخريم. وي بــا انتقاد از قيمت بالاي 
محصولات دامي مانند گوشت و مرغ به اين نكته اشاره مي كند 

كه در سال هاي اخير گوشــت و مرغ از ســفره خانواده هاي 
كارگري حذف شده است. 

گوشت مرغ كيلويي 7600 تومان
قيمت مرغ هم اگرچه اين روزها كمي ارزان  تر شده و به كيلويي 
76۰۰ تومان رسيده اســت اما قيمت آن تا 7 هزار توماني كه 
مســئولان وزارت صنعت وعده آن را داده بودند، هنوز فاصله 

دارد و تهيه آن براي قشر ضعيف جامعه مشكل است.
برنج، روغن و حبوبات نيز تغيير قيمت نداشته و رونق در اين 
بخش كمي بيشتر از صنف هاي ديگر است اما كسبه اين صنف 
هم دل خوشي از برگزاري نمايشگاه هاي ويژه نوروز ندارند و 
مي گويند همان 4 مشتري شب عيد را هم با اين نمايشگاه ها 

از دست داده ايم. 
به گزارش فارس، محمدي، فروشنده روغن و خواربار مي گويد: 
مي شد اين تخفيف ها را از طريق صنف خودمان به مردم ارائه 
كنيم و كالاي درجه يك هم به دست مردم مي رسيد. نه آنكه 
عده اي منفعت طلب با لابي غرفه هاي نمايشــگاه هاي فصلي 

را اجاره كرده و كالاي درجه دو و سه به دست مردم بدهند. 

وي اضافه مي كند: من فروشنده طي ســال خاك مغازه را به 
اميد شــب عيد مي خورم و  آخر هم مشتري هايمان با اينگونه 

برنامه از دست مي رود. 
برچسب قيمت ها در بازار نشان مي دهد كه هر كيلو برنج ايراني 
به قيمت بين 5۰۰۰ تا 7۸۰۰ تومان به فروش مي رسد و برنج 
هندي هم با كاهش قيمت مواجه شده است كه شايد يك دليل 
آن واردات مازاد بر مصرف بوده است، تا جايي كه هر كيسه ۱۰ 
كيلويي درجه  يك هندي 45 هزار تومان و ارقام پايين تر تا ۳5 

هزار تومان هم به فروش مي رسد. 
واقعا هيچ كمبودي از نظر برنج، روغن، حبوبات، گوشت و مرغ، 
قند و شكر به عنوان كالاي اساسي در بازار به چشم نمي خورد. 
در بازار قيمت حلب روغن 5 كيلويي 2۱ هزار و 4۰۰تومان و 

روغن مايع 74۰۰ تومان است. 
همچنين هــر كيلو لوبيا قرمــز 5 هزار تــا 55۰۰ تومان، هر 
كيلو عدس 5 تا 6 هزار تومان، لپه كيلويــي 45۰۰تا 5 هزار 
تومان و هر كيلــو نخود ۳ هــزار تومان،  لوبيا چشــم بلبلي 
 6 هــزار تومــان و لوبيا چيتــي 55۰۰ تــا 6 هــزار تومان 

به فروش مي رسد. 

كاهشقدرتخريدمردمدرشبعيد

اصناف به سود كم قانع شدند
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسب وكار نوپايي به سرمايه احتياج دارد. چه براي توسعه 
محصولات، چه هنگام تلاش  براي اجــراي اوليه، موقع تهيه 
موجودي و چه حتي زمان پرداخت حقوق نخستين كارمند! 
اغلب كارآفرينان ابتدايي ترين راه جذب سرمايه را وام هاي 
بانكي مي دانند، اما در نهايت متوجه مي شــوند كه بانك ها 
غيرمحتمل ترين حاميان كســب وكارهاي نوپا هستند. در 
نتيجه در بحث راه هاي تهيه ســرمايه براي كسب وكارهاي 
نوپا، روش »خلاقانه« در حقيقت به معني به حداكثر رساندن 
ســرمايه گذاري غيربانكي اســت. بدين منظور، روش هاي 
جايگزين بسياري وجود دارد كه البته خيلي هم آسان نيستند. 
موفق ترين كارآفرينان كســاني هســتند كه خلاقانه فكر 
مي كنند؛ نه فقط نســبت به آنچه ارائه مي دهند، بلكه حتي 
نسبت به روشي كه براي پول سازي به كار مي گيرند! آنها هرگز 
از كلمه »هرگز« استفاده نمي كنند. كارآفرينان يا بايد خودشان 
را بيشتر از محصولات شــان عرضه كنند يا قيد هر نوع روش 
سرمايه گذاري جايگزين را بزنند. 10 روش زير حاصل تجربيات 

من در جذب سرمايه براي كسب وكارهاي نوپاست: 

  1. سرمايه گذاري شخصي
ممكن است شما اين روش را خلاقانه ندانيد، اما من به شخصه 
در عجبم از تعداد افرادي كه به اصطلاح »خواهان » كارآفريني 
هســتند ولي قبل از شــروع هيچ فكري راجع به ذخيره و 

پس انــداز كردن پــول خود 
نكرده انــد. هيچ كدام از 
سرمايه گذاراني كه تا به 
حال ديده ام، براي كاري 

كه سر شما در آن به خطر 
نباشــد براي شــما خرج 

نمي كنند. 

 ۲. خانواده و دوستان
ايــن عده شــامل 

هستند  كساني 
كه در واقع بايد به 

شما ايمان داشته باشند؛ 
حتي بدون نياز بــه صبر كردن و 
ديدن عملي بودن ايده شما يا پيدا 

شدن مشتري واقعي. 

Peer-( ۳. قرض همتا به همتا 
 )to-peer lending

روشي اســت كه در آن گروهي 
از افراد دور هم جمع مي شــوند 
تا به همديگر پول قرض بدهند. 
اين روش ســال ها برقرار بوده و 
استفاده شــده است. براي مثال 
گروه هاي كسب وكار كوچك يا 
گروه هاي قومــي كه از همديگر 
به شكل هاي مشــابه حمايت 

مي كنند. در حوزه كســب وكارهاي نوپا به دنبال كارآفرين 
هم سطح موفقي بگرديد كه حاضر است براي ايده هاي مشابه 

سرمايه گذاري كند. 

 )Crowdfunding( ۴. تامين جمعي سرمايه 
در اين روش از قدرت اينترنت بــراي پيدا كردن گروه هايي 
با افكار مشــابه اســتفاده مي كنيد. بدين ترتيب كه هر يك 
از افراد اين گروه ها با اهدای مقــدار كمي پول از تلاش هاي 
شــما حمايت مي كنند. اين روش در بسياري از شركت هاي 
غيرانتفاعــي  و همچنيــن در فاز پيش فروش بســياري از 
محصولات و پروژه ها استفاده مي شــود و روز به روز نيز در 
حال گسترش اســت. در اين روش بســته به خلاقيت خود 
 مي توانيد از مشــوق هايي براي جلب توجه و اعتماد جمعي

 سود ببريد. 
 

 )Microloans( ۵. وام هاي خرد بانكي 
 شركت هاي خصوصي و موسسات غيرانتفاعي بسياري وجود 
دارند كه براي ترويج كارآفريني به افرادي كه به طور معمول 
براي وام هاي بانكي واجد صلاحيت نيستند وام هاي كوچك تا 

سقفي معين پرداخت مي كنند. 

 )Vendor financing( ۶. سرمايه فروشنده 
 tangible( اگر براي موجودي خــود به كالاهاي ملمــوس
product( نيــاز داريــد، مي توانيــد 
توليدكننده يا پخش كننده هاي زيادي را 
قانع كنيد تا موعد پرداخت را تا زماني كه شما 
محصول تان را به فروش مي رسانيد به تاخير 
بيندازند. مدت زمان اين تمديد موعد پرداخت، 
به اعتبار شما در نزد فروشنده بستگي دارد. در 
اين موارد البته مي توان از مشوق هاي ديگري نيز 

استفاده كنيد.

 Purchase order( ۷. سرمايه گذاري سفارش خريد 
 )financing

يكي از بزرگ ترين مشــكلات توسعه كسب وكارهاي نوپا، 
ناتواني در پذيرش سفارشات بزرگ است؛ به اين دليل كه 
معمولا در ابتداي كار نقدينگي لازم براي آماده كردن و تحويل 
محصول وجود نــدارد. اگر در فرايند 
توليد يا عرضه با كسب و كار ديگري كار 
مي كنيد، شركت هاي سرمايه گذاري 
در ســفارش، اغلب نقدينگي لازم 

را مســتقيما به دست آنها مي رســانند و از اين طريق كامل 
 شــدن قرارداد و ايجاد جريان سود به كســب و كار شما را 

تسهيل مي كنند. 

 Factoring accounts( ۸. مقاطعه حساب هاي دريافتني 
 )receivables

اين روش از نظر مفهومي شبيه سرمايه گذاري سفارش خريد 
است، با اين تفاوت كه شما محصول را فروخته ايد ولي تا زمان 
دريافت پول، مدت زيادي باقي مانده است. در اين روش، مبالغي 
كه هنوز از سوي مشتريان شــما پرداخت نشده و موعدشان 
هم هنوز فرا نرسيده از سوي اين دســته از سرمايه  گذاران به 
شما پرداخت مي شــود و آنها در زمان مقرر با شروط مشخص 
طلب شما را از مشــتري هاي تان براي خود دريافت مي كنند. 
در كســب وكارهاي نوپايي كه به تازگي در مسير توسعه قرار 
گرفته اند اين روش به جاي آنكه يكــي دو ماه منتظر دريافت 
 مبلغ پرداختي مشتريان خود باشند، به سرعت نقدينگي فراهم

 مي كند. 

 Investment( ۹. حساب هاي بازنشستگي سرمايه گذاري 
 )Retirement Account

اين حساب ها از بهترين و دردسترس ترين منابع سرمايه براي 
كسب و كارهاي نوپا هستند. اگر شما قادر به سرمايه گذاري 
براي كســب و كار نوپاي خود نيستيد بسياري افراد هستند 
كه هم تمايل دارند و هم مي توانند از سرمايه خودشان به شما 
با شرايط مشخص قرض بدهند؛ اگر به شما و هدف شما ايمان 

داشته باشند!
اگر چه ميزان ســرمايه قابل جذب از اين منابع بسيار قابل 
توجه اند، ولي معمــولا اين منابع علاقه كمتري نســبت به 
كارآفرينان تازه كار و سرمايه گذاري هاي مراحل اوليه و تامين 
بذر )seed financing( نشان مي دهند و اغلب ريسك كمتر 
مدل هاي كسب و كار تثبيت شده با درآمد و مشتريان واقعي 
و آماده به پرداخت را ترجيح مي دهند. بــا اين حال، باز هم 

خلاقيت برنده مي شود!

 )Personal credit lines( 10. خطوط اعتباري شخصي 
شما براساس ســابقه اعتباري خود در سيستم بانكي، براي 
داشتن خطوط اعتباري واجد شــرايط مي شويد. كارت هاي 
اعتباري حتي با سابقه كمتر از آن نيز قابل دريافت هستند. 
همه ما كســب وكارهايي را ســراغ داريم كه بر اساس يكي 
يا حتي هر دوي اين روش ها پا گرفته انــد. مزيت اين روش 
اين اســت كه تا زماني كه حداقل پرداخت را انجام دهيد كل 
مالكيت و كنترل در دست شــما خواهد بود. مديريت جريان 
نقدينگي تنها يكي از راه هايي اســت كه كارآفرينان بايد در 
آن براي نوآوري، شكست رقيب و زنده ماندن تفكري خلاقانه 
داشته باشــند. اگر چگونه از پس بانك ها برآمدن 
 را ياد بگيريد، قطعا چگونگي شكست رقبا را نيز 

فرا مي گيريد! 
Forbes :منبع
ترجمه و تلخيص: روزآفرين

10 راه خلاقانه براي جذب سرمايه در يك كسب وكار نوپا

 Marketing( قيف بازاريابي
Funnel( چيست؟

قيف بازاريابي يكي از مفهوم هاي مهم در بازاريابي 
اينترنتي اســت كه اگر به درســتي در سايتي 
پياده سازي شود، مي تواند فروش هاي ميليوني را 
براي آن سايت به همراه داشته باشد. قيف بازاريابي 
به تعدادي از صفحات ســايت گفته مي شود كه 
بازديدكنندگان به ترتيبي كه مدير سايت دوست 
دارد آنها را طي مي كنند. در واقع قيف بازاريابي به 
صفحاتي از سايت گفته مي شود كه به صورت كاملا 
حرفه اي طراحي مي شوند كه داراي پيشنهادهاي 
خاصي براي كاربران و بازديدكنندگان ســايت 
است. صفحاتي كه در قيف هاي بازاريابي طراحي 
مي شوند معمولا به خريدهايي هم منجر مي شود. 
بازديدكنندگاني كه در هر صفحه به پيشنهادي 
پاسخ مثبت مي دهند بلافاصله به صفحه بعدي 
و پيشنهادهاي ديگر هدايت مي شوند و حتي در 
صورت منفي بودن پاسخ مي توان پيشنهاد ديگري 
براي بازديدكنندگان در نظر گرفت. حالا چرا بايد 
از قيف بازاريابي در ســايت خود استفاده كنيم؟ 
به خاطر اينكه قيف هاي بازاريابي باعث افزايش 
حجم خريد مشتريان مي شود و به همين سادگي 
مي توان فروش سايت را بدون افزايش بازديدكننده 
چندين برابر كرد. يك قيف بازاريابي مي تواند شامل 
دو صفحه از سايت باشد. صفحه اول صفحه فرود 
وب سايت است كه مثلا شامل يك هديه به صورت 
فايل پي دي اف است و صفحه دوم صفحه اي است 
كه در آن پيشنهاد محصول ردنشدني ما براي كاربر 
در نظر گرفته شده است. زماني كه بازديدكننده 
وارد صفحه فرود ما شــد و پاسخ مثبت به آن داد 
يعني حاضر شد اطلاعات تماســش را در قبال 
دريافت هديه به ما بدهد. ســپس به صفحه دوم 
يعني محصول ردنشدني هدايت مي شود كه در 
اين صفحه محصولي را كه از نظر قيمت در سطح 
پاييني قرار دارد را به او پيشــنهاد مي دهيم. اگر 
بازديدكننده حاضر به خريد اين محصول هم شود 
در واقع ما توانسته ايم محصولي از سايت مان را به 
فروش برسانيم. هدف اصلي در قيف هاي بازاريابي 
ساده اين اســت كه صرفا بازديدكنندگان را به 

خريدار تبديل كنيم. 
www. hamyareweb. co

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران بسياري تلاش مي كنند كه آماتور 
به نظر نيايند، اما تشخيص آنها زياد سخت 

نيست.
 يك مدير براي آنكه در ســازمان پرستيژ 

خود را حفظ و بتواند ســازمان را به اهداف 
 خود نزديك كند، بايد در كار خود حرفه اي 

باشد. 
يك حرفه اي تمام جوانب شــغل خود را 
آموزش مي بينــد، اما يك آماتــور از هر 
 فرصتي استفاده مي كند تا از روند يادگيري

 فرار كند. 
يك حرفه اي به دقــت درمي يابد كه براي 
پيروزي به چــه چيزهايي نيــاز دارد، اما 
 يك آماتــور نيازهاي ديگــران را حدس

 مي  زند.
 ۷ كليد براي اينكه يك رهبر حرفه اي و موثر 

باشيد، عبارتند از: 

1. عاقلانه تفويض اختيار كنيد. 
۲. اهداف را براي زيردســتان تان مشخص 

كنيد. 
۳. ارتباطات قوي و موثر داشته باشيد. 

۴. بــراي زيردســتان خــود وقــت 
را  آنهــا  صحبت هــاي  و   بگذاريــد 

بشنويد. 
۵. دستاوردهاي زيردســتان را ببينيد و 

تصديق كنيد. 
۶. همواره به راه حل هاي پايدار فكر كنيد، 

راه حل هاي مقطعي زيان آور هستند. 
۷. در محيــط كار خيلي جدي و خشــك 

نباشيد. 

حرفه اي باشيد

تبليغات 
خلاق

زمينه هاي روان شناختي اعتياد را بشناسيم
اگر چه مواد مخدر اعم از سنتي و صنعتي همه كشورها را تهديد مي كنند 
اما كشور ما به دليل شــرايط خاص جغرافيايي و هم مرزي با بزرگ ترين 
توليد كننده مواد مخدر جهان )افغانستان( و داشتن تعداد زيادي نيروي 
جوان و نوجوان كه ناشي از جمعيت جوان ماســت با مشكلات بيشتري 

مواجه است. 
 آنچه مسلم است اين اســت كه جامعه ايران جامعه جواني است و جوانان 
با همه شور و نشاط و توانايي ها و خلاقيت هايي كه دارند، هميشه به دنبال 
تجربه هاي نو هستند كه گاهي اوقات اين تجربه ها از جمله روي آوردن به 
مواد اعتيادآور خطرناك خواهد بود. بنابراين بــراي مواجهه با اين پديده 
چندبعدي، پيچيده و مزمن و گسترده، شــناخت جنبه هاي مختلف آن 

ضرورتي اجتناب ناپذير است. 

 متغيرهاي اجتماعي- فرهنگي
1- در دسترس بودن مواد مخدر

در دســترس بودن مواد مخدر يكــي از دلايل روي آوردن افــراد به ويژه 
نوجوانان به مواد مخدر صرفا اين است كه مواد مخدر در دسترس آنهاست، 
هر اندازه امكان دستيابي به مواد مخدر آسان باشد و شخص بتواند با هزينه 

و خطر كمتري آن را تهيه كند ميزان مصرف آن نيز بيشتر خواهد شد. 
۲- دوستان و همسالان

در جمعي كه اكثر افراد مواد مخدر مصرف مي كنند، فشــار زيادي روي 
افرادي كه مصرف نمي كنند، وارد مي آيد. در واقع افراد براي نخستين بار 
از طريق اينگونه گروه ها با مواد مخدر آشنا شــده و اقدام به استعمال آن 
مي كنند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد در صورتي كه دوستان و به ويژه 
نزديك ترين دوستان، مواد مخدر مصرف كنند خود آن فرد نيز به مصرف 

مواد روي خواهد آورد. 
۳- شايعات پزشكي و فقر آگاهي

يكي از مهم ترين عوامل درباره گرايش به مواد مخدر در ايران وجود برخي 
باورها و ارزش هاست كه باعث مي شود افراد نگرش مثبتي نسبت به مواد 
مخدر بيابند. عدم آگاهي و دسترسي افراد به اطلاعات مربوط به مواد مخدر 
و آثار زيانبار آن نيز يكي از عوامل اســتفاده و تجربه مواد مخدر به شمار 
مي آيد. بسياري از افراد از عواقب اســتعمال مواد مخدر آگاهي نداشته و 
معتقدند كه بعد از چند بار مصرف، در صورتي كه اراده كنند مي توانند از 

مصرف مواد دوري كنند. 
۴- وجود يك فرد معتاد در خانواده

متاســفانه افراد متولد و پرورش يافته در خانواده هايي داراي فرد يا افراد 
معتاد، تكرار مصرف آن مواد به وسيله اعضاي خانواده براي شان عادي است 
و حتي ترســي از تجربه مصرف آن ندارند. بين اعتياد پدر و فرزند از لحاظ 
ژنتيك رابطه اي مستقيم وجود ندارد، بلكه اعتياد پدر سبب از بين رفتن 
قبح موضوع براي فرزندان مي شود. اما اگر مادري در دوران بارداري معتاد 

باشد فرزندش معتاد متولد مي شود. 

 چالش هاي فرهنگي و اجتماعي
- افزايش اختلافات خانوادگي

- افزايش خانواده هاي تك والدي
- فرار كودكان از خانه

- شيوع بيماري هاي خطرناكي چون ايدز و هپاتيت
- افزايش ميزان جرم و انحرافات در جامعه

- مختل كردن امنيت عمومي و گسترش هراس عمومي
- كاهش مشاركت اجتماعي افراد

- از عمده ترين نتايج و پيامد هاي اجتماعي اعتياد مي توان اعمال كج روي و 
بزهكاري هايي چون دزدي، ضرب و جرح، فساد اخلاقي، خودكشي، فحشا، 

حوادث در محيط كار و هنگام رانندگي و... نام برد. 
- خسارت مالي و هزينه هاي تحميل شده بر جامعه

 توصيه هاي پليسي
1- به عنوان پدر و مادر انواع مواد مخدر و اعتيادآور، نحوه مصرف و عوارض 
آن را بشناسيد. قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتيادآور 
را به غلط از اطرافيان خود كسب كند، خود اين نكات را به او بياموزيد. به او 
بگوييد مواد چه آثاري دارد و عواقب آن چيست. توجه داشته باشيد اين كار 

را قبل از رسيدن آنان به سن بحراني انجام دهيد. 
2- نظر خود را درباره مواد بيان كنيــد. والديني كه نظرات خود را به طور 
صريح درباره مواد بيان و حد و مرز ها را مشخص مي كنند كمتر فرزندان شان 

به مواد مخدر گرايش پيدا مي كنند. 
3- به فرزندان تان نزديك شويد: زمان مشخصي را در روز يا هفته به طور 
منظم به فرزند خود اختصاص دهيد. درساعات غذا خوردن حتما خانواده را 

در كنار هم جمع كنيد و روابط خود را تقويت كنيد. 
4- ايجــاد برنامه ريزي صحيح بــراي پر كردن اوقــات فراغت كودكان و 
نوجوانان: اين يك واقعيت است كه كودك يا نوجوان امروز داشتن روحيه 
شاد و اجراي برنامه هاي مناسب در اوقات فراغت را به هر چيز ديگري ترجيح 
مي دهد و اگر اين نياز طبيعي او، از راه ها و با روش هاي درست تامين نشود، 
براي ايجاد روحيه شاد به راه هاي نادرست متوسل خواهد شد كه مواد مخدر 
صنعتي و داروهاي روان گردان، يكي از همين روش هاي غلط براي ايجاد 

شادي كاذب در آنان است. 
5- مدرســه به عنوان يــك عامل تعليم و تربيت نســبت بــه انحرافات 
دانش آموزان در مدرســه بي توجه نباشــد و ســريعا وجود انحرافات در 

دانش آموز را به والدين وي اطلاع دهد. 
6- جوانان و خانواده ها بدانند كه اگر در نخســتين پيشنهاد مصرف مواد 
مخدر نتوانند »نه« بگويند، در نوبت هاي بعدي هرگز نمي توانند مقاومت 
 كنند و نبايد فريب پيشــنهادهاي جذاب افراد ناشناس و مجهول الهويه را 

بخورند. 
تهيه كننده: معاونت اجتماعي فاتب – اداره آموزش و مشاركت عمومي   

امنيت 


